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یازدهم  1درس 

ٰ قی  ٰ:ٰپرواٰکردٰٰاِتَّ

قواٰاللهٰ:ٰازٰخداٰپرواٰکنیدٰ ٰاِتَّ

ٰإثمٰ:ٰگناه

ٰاِستِهزاءٰبــِٰ:ٰریشخندٰکردنٰ

ٰٰاِغتابَٰ:ٰغیبتٰکرد

ٰ ٰ:ٰنبایدٰغیبتٰکندٰٰلاٰیَغتَب 

ٰ:ٰکهٰباشندٰ)ٰمؤنثٰ(ٰ ٰأنٰیَکُنَّ

ٰأنٰیَکونواٰ:ٰکهٰباشندٰ)ٰمذکرٰ(ٰ

ٰبَعضٰ...ٰبَعضٰ:ٰیکدیگرٰ

ٰبِئسَٰ:ٰبدٰاستٰ

ٰتابَٰ:ٰتوبهٰکردٰ

ٰ ٰٰلَم  ٰ:ٰتوبهٰنکردٰٰیَتُب 

سَٰ:ٰجاسوسیٰکردٰ ٰتَجَسَّ

ٰتَسمیَةٰ:ٰنامٰدادنٰ،ٰنامیدنٰ

یگرٰلقبٰهایٰزشتٰتَنابُزٰبِالألقابٰ:ٰبهٰیکد

ٰدادنٰ

ٰتَوّابٰ:ٰبسیارٰتوبهٰپذیرٰ،ٰبسیارٰتوبهٰکنندهٰ

ٰتَواصُلٰ:ٰارتباطٰ

ٰحَرَّمَٰ:ٰحرامٰکردٰ

ٰٰ:ٰپنهانٰيّٰخَف

ٰسَخِرَٰمِنٰ:ٰمسخرهٰکردٰ

ٰ:ٰنبایدٰمسخرهٰکندٰٰلاٰیَسخَرٰ 

ٰعابَٰ:ٰعیبٰجوییٰکردٰ،ٰعیبٰدارٰکردٰ

ٰعُجبٰ:ٰخودپسندیٰ

ٰ:ٰشایدٰٰعَسی ٰ

ٰنٰبهٰگناهٰفُسوقٰ:ٰآلودهٰشد

ٰ ٰحٰ:ٰرسواٰکردنٰفَض 

ٰقَدٰ:ٰگاهیٰ،ٰشایدٰ)ٰبرٰسرٰمضارعٰ(

ٰقَدٰیَکونُٰ:ٰگاهیٰمیٰباشدٰ

ٰکَبائِرٰ:ٰگناهانٰبزرگٰ

ٰمٰ:ٰگوشتٰلَح ٰ

بَٰ:ٰلقبٰدادٰ ٰلَقَّ

ٰلَمَزَٰ:ٰعیبٰگرفتٰ

ٰتٰ=ٰمَیِّتٰ:ٰمُردهٰمَیٰ 

ٰ:ٰبلندترٰ،ٰبلندترینٰٰأعلی ٰ

ٰ ٰ:ٰگرانٰترٰ،ٰگرانٰترینٰٰأغلی 

ٰأحَبّٰ:ٰمحبوبٰترٰ،ٰمحبوبٰترینٰ

ٰأقَلّٰ:ٰکمترٰ،ٰکمترینٰ

 أرخَص : ارزان تر 

 أثقَل : سنگین تر ، سنگین ترین 

 : مهمتر ، مهمترین أهَمّ 

 أوسَط : میانه تر ، میانه ترین 

ٰسُئِلَٰ:ٰازٰ....ٰپرسیدهٰشدٰ

ٰرَجُلٰ:ٰانسانٰ،ٰمردٰ

ٰسَکینَةٰ:ٰآرامشٰ

ٰٰ:ٰبشتابٰيَّٰحَٰ

ٰ:ٰهدیهٰکردٰٰأهدی ٰ

ٰ ٰ:ٰچیرهٰشدٰٰغَلَبَت 

ٰ ٰ:ٰبحثٰکنٰٰجادِل 

ٰ:ٰگمراهٰشد ٰضَلَّ

ٰسِعرٰ:ٰقیمت

ٰنَوعیَّةٰ:ٰجنس

ٰزَمیلٰ:ٰهمکارٰ

ٰدٰساءَٰ:ٰبدٰش

بَٰ:ٰعذابٰدادٰ ٰعَذَّ

ٰکَرِهَٰ:ٰناپسندٰداشتٰ

مَ : تا تمام کنم   لُاتَمِّ

نَة : رنگی   مُلَوَّ

 أنزَلَ : نازل کرد 

 سَکینَة : آرامش 

نتَٰ:ٰنیکوٰگردانیدیٰ ٰحَسَّ

ٰمیزانٰ:ٰترازوٰ)ٰترازویٰاعمالٰ(ٰ

ٰتَخفیضٰ:ٰتخفیف

: بپرهیزید  اِجتَنِبوا

ساتِر : پوشاننده 

ظَنّ : گمان 

حُجُرات : اتاق ها 

آیات : نشانه ها 

إذَن : بنابراین 

 مُحاوَلَة : تلاش کردن 

أراذِل : فرومایگان ، پست ترین ها 

أفاضِل : شایستگان ، برترین ها 

إخوان : برادران 

بَهائِم : چارپایان 

ذوالوَجهین : دو رو 

سوق : بازار 

ائِع : فروشنده ب

مَلابِس : لباس ها 

مَرحَباً : خوش آمدی 

قَمیص : پیراهن 

 غالِیَة : گران 

 فَساتین : پیراهن های زنانه=

 سَراویل : شلوارها 

ل  : بفرما يتَفَضَّ

 رَجاءً : لطفاً 

 أعطِ : بده 

 تَخفیض : تخفیف

 تالِیَة : بعدی 

فُ : تکلیف نمی دهد   لا یُکَلِّ

خواهی می کند  یَعتَذِرُ : عذر
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نتَ : نیکو گردانیدی  حَسَّ

 خَلق : آفرینش 

 خُلُق : اخلاق ، رفتار 

 حِسابِیَّة : ریاضیاتی 

 ذَهَبٌ : طلا 

ة : نقره فِ   ضَّ

 عَداوَة : دشمنی 

ٰحم کننده ترین أرحَم : ر 

راحِمین : رحم کنندگان 

 غَفّار : بسیار آمرزنده 

: مشتری خواست  يأرادَ المُشتر 

 تَخفیض : تخفیف 

 إشتَرَینا : خریدیم 

 رَخیصَة : ارزان 

 صَداقَة : دوستی 

ٰ

 أحَسَنَ : نیکی کرد 

 اِقتَرَبَ : نزدیک شد 

 اِنکَسَرَ : شکسته شد 

اِستَغفَرَ : آمرزش خواست 

 سافَرَ : سفر کرد 

 تَعَلَّمَ : یاد گرفت 

  : آموزش داد عَلَّمَ 

 تَبادَلَ : عوض کرد 
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یازدهم  2درس 

ٰأجَلّٰ:ٰگرانقدرترٰ،ٰگرانقدرترینٰ

ٰاِرتَبَطَٰ:ٰارتباطٰداشتٰ

ٰاِستَمَعَٰ:ٰگوشٰفراٰدادٰ

ٰاِلتَزَمَٰ:ٰپایبندٰشدٰ

ٰاِلتِفاتٰ:ٰرویٰبرگرداندنٰ

ٰدٰاِلتَفَتَٰ:ٰرویٰبرگردانٰ 

ٰألَّفَٰ:ٰنگاشتٰ

ٰأنشَأٰ:ٰساختٰ

ٰکٰبارٰتارَةًٰ:ٰی

ٰتَبجیلٰ:ٰبزرگداشتٰ

السّؤالٰ:ٰپرسیدنٰبهٰمنظورٰبهٰٰيتَعَنُّتٰف

ٰسختیٰوٰلغزشٰانداختنٰ

ٰتَنَبَّهَٰ،ٰإنتَبَهَٰ:ٰآگاهٰشدٰ

ةٰ:ٰزنگٰدرسیٰ ٰ،ٰقسمتٰحِصَّ

ٰخَجِلَٰ:ٰشَرمندهٰشدٰ

ٰسَبَقَٰ:ٰپیشیٰگرفتٰ

ٰسَبّورَةٰ:ٰتختهٰسیاهٰ

ٰسُلوکٰ:ٰرفتارٰ

ٰ:ٰزیانٰرسانٰ  ٰدٰضَرَّ

ٰیچیٰکردٰ:ٰسرپٰعَصی ٰ

ٰعِلمُٰالأحیاءٰ:ٰزیستٰشناسیٰ

 الکیمیاء : شیمی 

رَٰ:ٰاندیشیدٰ ٰفَکَّ

ٰ ٰ:ٰبرخیزٰٰقُم 

ٰکادَٰ:ٰنزدیکٰبودٰکهٰ

ٰمَجالٰ:ٰزمینهٰ

ٰمُشاغِبٰ:ٰشلوغٰکنندهٰوٰاخلالگرٰ

ٰوافَقَٰ:ٰموافقتٰکرد

ٰٰهَمَسَٰ:ٰآهستهٰسخنٰگفتٰ

ٰ:ٰآنچهٰمیٰآیدٰٰيماٰیَل

ٰ ٰ:ٰکاملٰکردٰوَفّی 

ٰ:ٰکاملٰکنٰ ٰوَفِّ

هِٰالتَّبجیلَٰ:ٰاحترامشٰراٰکاملٰبهٰجاٰبیاورٰ ٰوَفِّ

ٰحَسبُٰ:ٰبسٰ،ٰکافیٰ

ٰ...ٰ:ٰتوکّٰکندٰٰمَنٰیَتَوَکَّّ ٰ

مواٰ:ٰهرٰچهٰراٰازٰپیشٰبفرستید ٰماٰتُقَدِّ

ٰازدٰیُثَبِّتُٰ:ٰاستوارٰمیٰس

ٰخاطَبَٰ:ٰخطابٰکردٰ

ٰسَلامٰ:ٰسخنٰآرامٰ

ٰالأجرٰ:ٰپاداشٰ،ٰمزدٰ

ٰجَهِلَٰ:ٰندانستٰ

ٰمَیتٰ:ٰمردهٰ

ٰوٰإنٰکُنتَٰأمیراًٰ:ٰاگرچهٰفرماندهٰباشیٰ

ٰفُرقانٰ:ٰجداٰکنندهٰحقٰازٰباطلٰ

 إنقَذَ : نجات داد 

 إبتَعَدَ : دور شد 

ٰٰاِنسَحَبَ : عقب نشینی کرد

 اِستَخدَمَ : به کار گرفت 

 الَسَ : هم نشینی کرد ج

 تَذَکَّرَ : به یاد آورد 

 تَعایَشَ : هم زیستی کرد 

 حَرَّمَ : حرام کرد 

مَ : یاد داد   عَلَّ

 وَراء ، خَلف : پشت سر

 أمام : روبرو

 تَحصُد : درو می کنی 

 حَصَلتَ : به دست آوردی  

 یَصِل إلی : می رسد به 

موا : پیش بفرستید   تُقَدِّ

 أقدام : پاها 

 یَستَمِعون : گوش می کنند 

 یَضحَکُ : می خندد

 جَیِّداً : به خوبی 

 یَرسُبُ : مردود می شود 

 احُِبُّ : دوست دارم 

 یُساعِدُ : کمک می کند 

 کِتابَة : نوشتن 

 زَمیل : همکلاسی 

 نَصّ : متن 

 : دیگر  الُاخری  

 تَعَلِّم : دانش آموز )با مُعَلِّم قاطی نشه(مُ 

 ... : هر کس پایبند باشد مَن یَلتَزِم  

 یَنجَحُ : موفق می شود

  نَجاح : موفقیت 

  : که نافرمانی نکند يَ أن لا یَعص

 إساءَةٌ للأدَب : بی ادبی 

 أن لا یَهرُبَ : که فرار نکند 

 أداء : انجام دادن 

 الیف مدرسه ای الواجبات المَدرِسِیَّة : تک 

 یُدَرِّسُ : درس می دهد 

 لا یَسبِق : پیشی نگیرد 

 حَتّی یَفرُغَ : تا فارغ شود 

 : گوش دادن اِستِماع 

 ، یُنشِئُ : می سازد  يیَبن

 أنفُس : جان ها 

 اسُلوب : ساختار

 یَسلَمُ : سالم می ماند 

 صَعب : سخت 

  : پنهان يّ خَف

 لا یَنقُصُ : کم نمی شود 
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 بِطاقَة : کارت ، بلیت

 گسالی کِبَر : بزر 

 تَحریکُ الوَجه : حرکت دادن چهره

ف : کارمند ٰمُوَظَّ

 کَیِّف : کولر مُ 

 مُستمِعون : گوش دهندگان 

 جُنود : سربازان 

 

 ، کارگر عمل کننده عامِل : 

 لا یَنقُصُ : کم نمی شود 

 مُجالَسَة : هم نشینی کردن 
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 یازدهم  3درس 

ٰأحَلّٰ:ٰحلالٰترٰ،ٰحلالٰترینٰ

ٰاِشتِعالٰ:ٰبرافروختهٰشدنٰ،ٰسوختنٰ

ٰأطیَبٰ:ٰخوبٰترٰ،ٰخوبٰترینٰ

ٰأغصانٰ،ٰغُصونٰ:ٰشاخهٰهاٰ

ٰاِلتِفافٰ:ٰدرٰهمٰپیچیدنٰ

ٰذورٰ:ٰدانهٰهاٰبُٰ

ٰجِذعٰ:ٰتنهٰ

ٰجُزُرٰ:ٰجزیرهٰهاٰ

ٰجَوزَةٰ:ٰدانهٰیٰگردوٰ،ٰبلوطٰوٰمانندٰآنٰ

ٰخَنَقَٰ:ٰخفهٰکردٰ

ٰخانِقٰ:ٰخفهٰکنندهٰ

ٰسَبَّبَٰ:ٰسببٰشدٰ

ٰسیاجٰ:ٰپرچینٰ

ٰغازٰ:ٰگازٰ

ٰفالِقٰ:ٰشکافندهٰ

ٰلُبّٰ:ٰمغزٰمیوهٰ

ٰمَحاصیلٰ:ٰمحصولاتٰ

ٰالمُحیطُٰالهادِئٰ:ٰاقیانوسٰآرام

ٰمفردٰ(ٰٰ-)ٰاسمٰفاعلٰعٰ:ٰکشاورزٰمُزارِٰ

 جمع ( -مَزارِع : مزرعه ها ) اسم مکان 

رٰ:ٰکهنٰسالٰ ٰمُعَمَّ

ثٰ:ٰآلودهٰکنندهٰ ٰمُلَوِّ

ٰمُواصَفاتٰ:ٰویژگیٰهاٰ

ٰنَبَتَٰ:ٰروییدٰ

ٰنَصِفُٰ:ٰتوصیفٰمیٰکنیمٰ

ٰمِشکاةٰ:ٰچراغدانٰ

 مِصباح : چراغ 

 زُجاجَة : شیشه 

 کَوکبَ : ستاره 

ٰٰ:ٰدرخشانيّٰدُرّٰ

ٰ:ٰهستهٰٰنَوی ٰ

ٰ:ٰمسابقهٰمُباراة

ٰتَعادَلَٰ:ٰبرابرٰشدٰ

 تَعالَ : بیا 

ٰأتَذَکَّرُٰ:ٰبهٰیادٰمیٰآورمٰ

ٰکِلاٰ:ٰهرٰدوٰ

ٰأنٰیَمتَلِئَٰ:ٰکهٰپرٰشودٰ

جٰ:ٰتماشاچیٰ ٰمُتَفَرِّ

لُٰ:ٰثبتٰخواهدٰکردٰ ٰسَیُسَجِّ

ٰالهَدفَٰ:ٰگُُٰ

ٰ ٰ:ٰدروازهٰالمَرمی 

ٰ ٰ:ٰدروازدهٰبانٰٰحارسُٰالمَرمی 

ٰالحَکَمٰ:ٰداورٰ

سَلُّلٰ ٰ:ٰآفسایدٰالتَّ

 لاعِب : بازیکن 

 کرَُة : توپ 

 القَدَم : فوتبال کرَُةُ 

 هَجَمَ : حمله کرد

 هَجمَة : حمله 

 یَصفِرُ : سوت می زند

:ٰمراٰدرٰشگفتٰمیٰآوردٰ،ٰخوشمٰٰيیُعجِبُن

ٰمیٰآیدٰ

ٰماٰمِنٰ:ٰهیچٰ....ٰنیستٰ

ٰسٰ:ٰنهالٰغَرٰ 

ٰاُشیرَٰ:ٰاشارهٰشدٰ

راثِٰالعالَم ٰمیراثٰجهانیٰ:ٰلیستٰيقائِمَةُٰالتُّ

 می آورد بیرونیُخرِجُ : خارج می کند ، 

 مُخرِج : خارج کننده ، بیرون آورنده

 تُثبتُِ : ثابت می کند 

 تَنبُتُ : می روید 

 أمتار : متر ها 

 یَزیدُ : زیاد است 

 ثَلاثَةِ آلافٍ و خَمسمِئَة : سه هزار و پانصد

 الغابات الإستِوائیَّة : جنگل های استوایی

 تَبدَأُ : شروع می کند 

 یوجَدُ : یافت می شود 

 تَقَعُ : واقع می شود 

 مُحافَظَة : استان 

 الخُبز : نان 

 تَحمِلُ : حمل می کند 

 یَأکُُُ : می خورد 

 النِّفط : نفت 

 یَستَخدِمُ : به کار می برد 

 أطوَل : طولانی ترین 

 رائِحَة کَریهَة : بوی بد 

 تَهرُبُ : فرار می کند 

 : شامل می شود  يتَحتَو

 زُیوت : روغن ها 

 تولید  إنتاج :

 سَنَةٍ : دو هزار سال  يألفَ 

لیمَة :  دانه های سالم بلوط  جَوزاتِ البَلوطِ السَّ

 تَحتَ التُّراب : زیر خاک 

نَةِ القادِمَة : سال آینده   السَّ

 اِزرَعوا : کشاورزی کنید 

 اِغرسِوا : نهال بکارید 

 س : نهالغَر  

 وَ الِله : قسم به خدا 

 أحَلّ : حلال تر 

 وب تر أطیَب : خ

 أفراس : اسب ها 
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 سِوار : دستبند 

 العَتیق : کهنه 

هَب  : زرین  يّ الذَّ

  : جهانی يّ العالَم

 سُیّاح : گردشگران 

عُ : تشویق می کند   یُشَجِّ

  المُرور : پلیس راهنمایی و رانندگیيُّ شُرط

 مُباراة عِلمِیَّة : مسابقه علمی 

 دَوَران : گردش ، پیچیده شدن 

ٰر : پرنده طَی  

 تَنمو : رشد می کند 

 قَد یَبلُغُ : گاهی می رسد 

 : گاهی فراموش می کند  قَد یَنسی  

 العِنَب : انگور 

 بَهیمَة : چارپا 

 اندازه آنچه قَدرَ ما : به 

 صُوَر : شکل ها ، تصاویر

 تِمثال : مجسمه 

 وَجه : چهره ، صورت 

 نَظرَةٌ : نگاهی 

 کَنز : گنج 

 فَریق : تیم 

 فائِز : برنده 

 أهَمّ : مهمترین 

 ظَواهِر : پدیده ها 

 کَأنَّ : گویی ، انگار 

 مَیِّت : مرده  

 : سرپیچی کرد  عَصی  

 الحَبّ : دانه 

 رُبَّما : شاید 
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 یازدهم  4درس 

ٰ:ٰآنچهٰکمٰباش ٰوٰدَلَّ ٰدٰوٰراهنماییٰکندٰماٰقَلَّ

ٰاُدعُٰ:ٰفراٰبخوانٰ

لَٰ:ٰکهٰدخالتٰنکندٰ ٰأنٰلاٰیَتَدَخَّ

ٰتُهَمٰ:ٰتهمتٰهاٰ

ٰزَلَلٰ:ٰلغزشٰ

ٰسَدیدٰ:ٰدرستٰوٰاستوارٰ

ٰلـِٰ:ٰخوشاٰبهٰحالٰٰطوبی ٰ

دَٰ:ٰعادتٰدادٰ ٰعَوَّ

د    : عادَت بده  عَوِّ

ٰقِلَّةٰ:ٰکمیٰ

مَٰ:ٰسخنٰگفتٰ ٰکَلَّ

ٰ ث  ٰ:ٰسخنٰنگوٰٰلاٰتُحَدِّ

ٰٰ:ٰپیرویٰنکنٰلاٰتَقفُٰ

ٰیُقنِعَٰ:ٰتاٰقانعٰکندٰٰيلِکَٰ

ٰلَیِّنٰ:ٰنرمٰ

ٰنٰ:ٰنرمیٰلیٰ 

ٰمَخبوءٰ:ٰپنهانٰ

ٰیُعَرِّضُٰ:ٰدرٰمعرضٰمیٰگذاردٰ

ٰلاٰتَشبَعُٰ:ٰسیرٰنمیٰشودٰ

ٰلاٰیَخشَعُٰ:ٰفروتنیٰنمیٰکندٰ

 لا یَنفَعُ : سود نمی رساند 

ٰلاٰتُرفَعُٰ:ٰبالاٰبردهٰنمیٰشودٰ

 ود لا یُسمَعُ : شنیده نمی ش

ٰفُحشٰ:ٰگفتارٰوٰکردارٰزشتٰ

ٰمُرّٰ:ٰتلخٰ

ٰبَرنامَجٰ:ٰبرنامهٰ

 آمَنوا : ایمان آوردند 

 قولوا : بگویید ) فعل امر أنتم ( 

 فُستان : لباس زنانه 

 صِغَر : کودکی 

 : وزید  عَصَفَت  

ف : کارمند  مُوَظَّ

 ، کارگر عامِل : عمل کننده 

 لا تَفعَلون : انجام نمی دهید 

  : که سلام کند أن یُسَلِّمَ 

 یُقنِعَ : تا قانع کند  يلِکَ 

ة : دوستی   مَوَدَّ

 لِسان : زبان 

 یُعَرِّضُ : در معرض می گذارد 

 مَواضِع : جایگاه ها 

 المَرء : انسان 

 اِجتِناب : خودداری کردن 

 أقوال : سخن ها ، گفته ها 

 تَخافُ : می ترسی 

 قِلَّة : کمی 

 قَلَّ : کم است 

 تاد وَقَفَ : ایس

 یَفتَخِرُ : افتخار می کند 

 مَلابِس : لباس ها 

 حَتّی أراک : تا تو را ببینم 

 أن لا نَجرَحَ : که زخم نزنیم 

 ما لا یَعلمُ : در مورد آنچه نمی داند  يف

 یَقفِزُ : می پرَد 

 إرضاء : راضی کردن 

 غایَة : هدف 

 لا تُدرَکُ : به دست نمی آید 

  فرزندوَلَد : 

 ه می رود : را يیَمش

 اُفَتِّشُ : جست و جو می کنم 

 مُعجَم : لغت نامه 

 ریاح : بادها 

 یُنقِذُ : نجات می دهد 

 أن تَعیبَ : که عیب جویی کنی 

 نُصوص : متن ها 

 إشتَرَیتُ : خریدم 

 أعوذُ : پناه می برم 

 لا یُجادِلُ : مجادله نمی کند 

 تَعَنُّت : مچ گیری 

 سَبیل : راه

  : پر کن إملَأ  

تُکرَهُ : ناپسند داشته می شود )مضارع 

 مجهول(

 مُجالَسَة : هم نشینی 

 : پرهیزگارترین  أتقی  

 باشد  تلخ: اگرچه  مُرّاً و إن کانَ 

 یُجادِلُ : ستیز می کند 

 تَعلیم : یاد دادن 

 حَفلات : جشن ها 

 أفلام : فیلم ها 

 اِمرأة : زن 

رَة : کهن سال   مُعَمَّ

 رائِحَة : بو 

 : رایانه  حاسوب

 أزهار : شکوفه ها 

 ألفان : دو هزار 

 تَبجیل : گرامی داشتن 

 ساحات : میدان ها 

 کَبائِر : گناهان بزرگ 

 قَشر : پوست 

 لُبّ : مغز 

 : هسته  نَوی  

 قَدَم : گام 

 ثَعلَب : روباه 

 زُیوت : روغن ها 

 مُزارِع : کشاورز 
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 یازدهم  5درس 

لَٰ:ٰبهٰتأخیرٰانداختٰ ٰأجَّ

ٰجیلٰ:ٰبهٰتأخیرٰانداختنٰتَأ

ٰ:ٰناگزیرٰکرد ٰاِضطَرَّ

ٰ:ٰناگزیرٰمیٰشویٰ ٰتُضطَرُّ

ٰإطارٰ:ٰتایرٰ،ٰچارچوبٰ

ٰٰ:ٰچرخٰیدکیٰيٰ إطارٌٰإحتیاط

ٰتَبَیَّنَٰ:ٰآشکارٰشدٰ

طٰ:ٰنقشهٰ،ٰبرنامهٰ ٰخُطَّ

ٰزاویَةٰ:ٰگوشهٰ

ٰساقَٰ:ٰرانندگیٰکردٰ

ٰصُعوبَةٰ:ٰسختیٰ

ٰضَمِنَٰ:ٰضمانتٰکردٰ

ٰتٰعاهَدَٰ:ٰپیمانٰبس

ةٰ:ٰچندٰ ٰعِدَّ

ٰفَشِلَٰ:ٰشکستٰخوردٰ

رَٰ:ٰقرارٰگذاشتٰ ٰقَرَّ

ٰ ٰ:ٰباشٰٰکُن 

ٰلَنٰ:ٰحرفٰنشانهٰآیندهٰمنفیٰ

دٰ:ٰمشخصٰشدهٰ ٰمُحَدَّ

ٰمَقالٰ:ٰگفتارٰ

ٰنَدَبَٰ:ٰفراٰخواندٰ

ٰواجَهَٰ:ٰروبروٰشدٰ

عَٰ:ٰپخشٰکردٰ ٰوَزَّ

ٰحَتّیٰیَحکُمَٰ:ٰتاٰداوریٰکندٰ

ٰأنٰیُحاوِلواٰ:ٰکهٰتلاشٰکنندٰ

ٰتَفرَحواٰ:ٰتاٰشادٰشویدٰٰيلِکَٰ

ٰلِیَجعَلَٰ:ٰتاٰقرارٰبدهدٰ

ٰیَذهَبنَٰ:ٰتاٰبروندٰٰيکَٰ

ٰلَنٰتَنالوٰ:ٰدستٰنخواهیدٰیافتٰ

ٰرَزَقَٰ:ٰروزیٰدادٰ

ٰخُلَّةٰ:ٰدوستی

ٰمُعارَضَةٰ:ٰمخالفتٰ

ةٰ:ٰداروخانهٰ یدَلِیَّ ٰالصَّ

یدَل ٰاروخانهٰدارٰ:ٰدٰيالصَّ

ٰالأدوِیَةٰ:ٰداروهاٰ

ٰالمِحرارٰ:ٰدماسنجٰ

ٰ ٰنٰ:ٰپنبهٰالقُط 

ٰمَرهَمٰ:ٰپمادٰ

ٰالجِلدٰ:ٰپوستٰ

ٰحَضرَةٰ:ٰجناب

یدَل ٰ:ٰجنابٰداروخانهٰدارٰٰيحَضرَةُٰالصَّ

ٰ ٰ:ٰمراجعهٰکنٰٰراجِع 

ٰلاٰتَغتَرّواٰ:ٰفریبٰنخوریدٰ

ٰالصّیامٰ:ٰروزهٰ

ٰ:ٰباٰ....ٰمشورتٰنکنٰٰلاٰتَستَشِرٰ 

ٰبُٰ:ٰنزدیکٰمیٰسازدٰیُقَرِّٰ

دُٰ:ٰدورٰمیٰسازدٰ ٰیُبَعِّ

ٰالإحتیالٰ:ٰفریبٰکاریٰ

ٰ:ٰدرودٰمیٰفرستدٰٰيیُصَلّٰ

ٰ+ٰلاٰٰيلِکَیلاٰ:ٰلِکَٰ

ٰفاتَٰ:ٰازٰدستٰرفتٰ

 کاذِب : دروغگو 

 ب : دروغ کِذ  

 کَفّار : بسیار کافر 

 مِفتاح : کلید 

م    : به من یاد بده  ينعَلِّ

 یَجمَعُ : جمع می کند 

 دعوت کرد دَعا : 

 مَقال : گفتار 

 نَدَبَ : فرا خواند 

 : باش کنُ  

 : فرار نکن لا تَهرُب  

 هَرَبتَ : فرار کردی 

 سَوفَ تُواجِهُ : رو به رو خواهی شد 

 عوبات : سختی ها صُ 

ة : چند   عِدَّ

 یَتَبَیَّنُ : آشکار می شود 

 تُبَیِّنُ : روشن می کند 

 تَفشَلُ : شکست می خوری 

 قَصیرَة : کوتاه 

رَ : قرار گذاشت   قَرَّ

 أن یَغیبوا : که غیبت کنند 

 اِتَّصَلوا : تماس گرفتند 

  : تلفنی يّ هاتِف

 سَیّارَة : اتومبیل 

 شد اِنفَجَرَ : منفجر 

 لا تُوجَدُ : یافت نمی شود 

 تَنقُلُ : منتقل می کند 

 جامِعَة : دانشگاه 

 لَن نَستَطیعَ : نخواهیم توانست 

 وافَقَ : موافقت کرد 

 : بعدی  يالتال

 قاعَة : سالن 

 الحادِث : حادثه 

 إستَطَعتُم : توانستید 

 أن تَحِلّوا : که حل کنید 

 إجابَة : جواب 

 به او با پشیمانی گفتند قالوا لَه نادمین : 

 نا : یادگرفتیم تَعَلَّم  

 لَن نَنسی : فراموش نخواهیم کرد 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.

www.fullito.com : سایت رسمی موسسه



 شهرام نهاری                                                                                                                               ویژه امتحانات نهایی – یازدهمجزوه عربی 

 

11 
 

 صارَ : شد 

 عَهد : پیمان 

 اِختَبِروا : بیازمایید 

 أداءِ الأمانة : امانت داری 

 کَذّاب : بسیار دروغگو

 بَعید : دور 

 قَریب : نزدیک 

 بلُغُ : می رسد یَ 

ث    : سخن نگو لا تُحَدِّ

 : می خری  يتَشتَر 

 : می خرم  يأشتَر 

 زمَُلاء : همراهان 

 رَجاءً : لطفا 

 وَجهاً لِوَجهِه : رو در رو

 نا : بازگشتیم رَجَع  

ٰالمَکتوبَة : نوشته شده 

 إذَن : بنابراین 

 مَقال = کَلام = قَول : سخن 

ثَ : سخن گفت  مَ = تَکَلَّم = حَدَّ  کَلَّ

 جُذوع : تنه ها 

 أثمار : میوه ها 

 أغصان : شاخه ها 

 یَغرسُِ = یَزرَعُ : می کارَد 

 یَنبُتُ : می رویَد 

 یَخنُقُ : خفه می کند 

 ی یَحکُمَ : تا حکم کند ، تا داوری کند حَتّ 

 یُریدونَ : می خواهند 

لوا : که تَغییر دهند   أن یُبَدِّ

 البِرّ : نیکی 

 : بنشین  اِجلِس  

 : هم نشینی کن  جالِس  

  : صندلی يّ الکُرس

 که ناپسند دارید أن تَکرَهوا : 

 أنفِقوا : انفاق کنید 

  : که بیاید يَ أن یَأت

 بَیع : فروختن 

 عَفواً : ببخشید 

 وَصفَة : نسخه

 اُریدُ : می خواهم 

 أعطِ : بده 

 حُبوب : قرص ها 

 سردرد  صُداع :

ئَة : آرام بخش   مُسَکِّنَة = مُهَدِّ

  : پزشکی يّ طِبّ 

 لا بَأسَ : اشکالی ندارد 

 لا اعُطیکَ : به تو نمی دهم 

 مَسموح : مُجاز 

 غَیر مَسموح : ممنوع ، غیر مجاز 
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 یازدهم  6درس 

ٰدِراساتٰ:ٰمطالعاتٰ

ٰأشارَٰ:ٰاشارهٰکردٰ

ٰ:ٰانداختٰٰألقی ٰ

ٰ ٰحاضَرَةًٰ:ٰسخنرانیٰمیٰکردمُٰٰيتُلقٰکانَت 

ٰأنقَرَةٰ:ٰآنکاراٰ

ٰ ٰ:ٰسفارشٰکردٰٰأوصی 

ٰٰ:ٰفرهنگیٰيّٰثَقاف

ٰثَقافَةٰ:ٰفرهنگٰ

ٰدٰحَصَلَٰعَلیٰ:ٰبهٰدستٰآورٰ 

ٰحَضارَةٰ:ٰتمدّنٰ

ٰدُکتوراهٰ:ٰدکترا

ٰ:ٰتشکیلٰدادٰ َ ٰشَکََّّ

ٰشَهادَةٰ:ٰمدرکٰ

ٰ:ٰبهٰشمارٰآورٰ  ٰدٰ،ٰشمردعَدَّ

ٰفَخریَّةٰ:ٰافتخاریٰ

ٰ:ٰفرانسویٰٰفَرَنسیَّة

ٰإنجیلیزیَّةٰ:ٰانگلیسیٰ

ٰاُردِیَّةٰ:ٰزبانٰاردو

ٰقارَبَٰ:ٰنزدیکٰشدٰ

ٰماٰیُقاربُِٰ:ٰنزدیکٰبهٰ

ٰمُحاضَرَةٰ:ٰسخنرانیٰ

ٰ:ٰکشیدٰ،ٰگسترشٰدادٰ ٰمَدَّ

ٰمُستَشرِقٰ:ٰخاورٰشناسٰ

ٰمُعجَبَةٰبـِٰ:ٰشیفتهٰیٰ

ٰمُقابَلَةٰ:ٰمصاحبهٰ

ٰمُنذُٰ:ٰازٰهنگامٰ

ٰ ٰ:ٰناٰامیدٰنشوٰٰلاٰتَیأس 

ٰالشَریحَةٰ:ٰسیمٰکارت

ٰالحَقیبَةٰ:ٰچمدانٰ

ٰشَهادَةٰ:ٰمدرکٰ

ٰحاسوبٰ:ٰرایانهٰ

ٰمَتجَرٰ:ٰمغازهٰ

ٰجَوّالٰ:ٰتلفنٰهمراهٰ

ٰأسلَمَٰ:ٰاسلامٰآوردٰ

مَدٰ:ٰبیٰنیازٰ ٰالصَّ

ٰوَلَدَٰ:ٰزاییدٰ)ٰمضارعٰ:ٰیَلِدُٰ(ٰ

ٰالکُفُوّٰ:ٰهمتاٰ

ٰأطعَمَٰ:ٰخوراکٰدادٰ

ٰگرسنگیٰٰ:الجوعٰ

ٰدٰ،ٰایمانٰآورٰ آمَنَٰ:ٰایمنٰکردٰ

ٰبَطّارِیَّةٰ:ٰباتریٰ

 تُعَدُّ : به شمار می آید 

 أشهَر : مشهورترین 

 مُنذُ : از هنگامِ 

 دِراسَة : تحصیل 

 عَلی : به دست آورد حَصَلَت  

 : یاد گرفت  تَعَلَّمَت  

 : درس داد  دَرَّسَت  

 جامِعَة : دانشگاه 

 الدُوَل : حکومت ها 

 : تألیف کرد  ألَّفَت  

 : وصیت کرد  أوصَت  

 أن یُشَکِّلوا : که تشکیل دهند 

 فَریق : تیم 

  : گفت و گو دینیيّ الحِوار الدّین

  : هفد بلند مرتبه اش  هَدَفَهُ الأعلی  

 جُسور : پل ها 

 نِیام : خُفتگان 

 إنتَبَهوا : آگاه شدند 

رُ ما بِقَومٍ : چی  زی را برای گروهی تغییر نمی دهد لا یُغَیِّ

 جبات فَرائِض : وا

هر : روزگار   الدَّ

 أوسَط : میانه ترین 

 حَتّی یُغَیِّروا : تا تغییر دهند 

 بَرامِج : برنامه ها 

 تَعَلُّم : یادگیری 

 بُعِثَ : مبعوث شد ، برانگیخته شد 

 الجَوازات : گذرنامه ها 

 جُهود : تلاش ها 

 تَقدیراً لجُهودِه : به خاطر تقدیر از تلاشهایش

 : زمینه ای مشخص  مَجالٍ مُعَیَّنٍ 

 القَریَة : روستا

 کِبَر : بزرگسالی 

فولَة : کودکی   صِغَر = الطُّ

 القِطّ : گربه 

 الأعراب : بادیه نشینان 

 یَبسُطُ : می گستراند 

 لِمَن یَشاءُ : برای هر کس بخواهد 

 خَوف : ترس 

 : نامیده می شود  تُسَمّی  

 مَظاهِر : نشانه ها 

م : پیشرفت   تَقَدُّ

 ادین : میدان ها مَی

ناعَة : صنعت   الصِّ

 مِهرَجان : جشن 

 أشارَ : اشاره کرد 

 أثارَ : برانگیخت 

 القِیَم : ارزش ها 

ل : ضبط صوت   مُشَجِّ

 مِضیاف : مهمان نواز 

 مُحاوَلَة : تلاش کردن 

 غَداً : فردا 

 سوقِ الحَقائِب : بازار کیف فروشان 

 جیران : همسایگان 

 مدارک تخصصی شهادات التّخصّص :

 أن لا یَخافوا : که نترسند

 فَلیَعلَموا : پس باید بدانند
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 یازدهم  7درس 

ٰإزدادَٰ:ٰافزایشٰیافتٰ

ٰ:ٰشدّتٰگرفتٰ ٰإشتَدَّ

ٰ ٰ:ٰبرگرفتٰٰإشتَقَّ

ٰاِنضِمامٰ:ٰپیوستنٰ

ٰبَیَّنَٰ:ٰآشکارٰکردٰ

رَٰ:ٰدگرگونٰشدٰ ٰتَغَیَّ

ٰدَخیلٰ:ٰواردٰشدهٰ

ٰدیباجٰ:ٰابریشمٰ

ٰکردشارَکَٰ:ٰشرکتٰ

ٰمُعَرَّبٰ:ٰعربیٰشدهٰ

ٰمُفرَداتٰ:ٰواژگانٰ

ٰ ٰکٰ:ٰمُشکٰمِس 

ٰنَطَقَٰ:ٰبرٰزبانٰآوردٰ

ٰنَقَلَٰ:ٰمنتقلٰکردٰ
ٰقاًٰلـِٰ:ٰبرٰاساسِٰوَفٰ 

ٰ:ٰدرٰبرٰمیٰگیردٰ ٰیَضُمُّ

ٰمُخضَرَّةٰ:ٰسرٰسبزٰ

فَٰ:ٰتمیزٰکردٰ ٰنَظَّ

ٰأوفواٰ:ٰوفاٰکنیدٰ

ٰآیاتٰ:ٰنشانهٰهاٰ

ٰتٰألَّفَٰ:ٰهمٰدلٰکردٰ،ٰبهٰهمٰپیوس

ٰالألَمٰ:ٰدردٰ

ٰالمُصابٰ:ٰدچارٰ

کامٰ:ٰسرماخوردگیٰشدیدٰ ٰالزُّ

ٰ ٰ:ٰتبٰٰالحُمّی 

نُٰ:ٰخوبٰمیٰشودٰ ٰتَتَحَسَّ

ٰ:ٰمیٰخواهدٰ،ٰمیلٰداردٰٰيتَشتَه

ٰنَستَودِعُٰ:ٰمیٰسپاریمٰ

ٰ:ٰدیدارٰمیٰکنیمٰٰينَلتَق

ٰ ٰ:ٰآرزوٰمیٰکنیمٰٰنَتَمَنّی 

مَ : یاد داد   عَلَّ

 المُفرَدات : واژگان 

 لاها بَضائِع : کا

 النَّقل : برگرداندن ، ترجمه 

 أمثال : نمونه ها 

 آل : خاندان 

 أهل : خانواده

 دَور : نقش 

 مُعجَم : لغت نامه 

 دِراسات : تحقیقات ، پژوهش ها 

 : نامید  سَمّی  

لوا : عوض کردند ، تبدیل کردند   قَد بَدَّ

 قَریبَةً مِن : نزدیک به 

 مَخارِج : محل های خروج 

 جشن  مِهرَجان :

 شَرشَف : مَلحَفه ، چادر شب 

 : کلماتی دیگر  کلمات اخُری  

 یَکنِزون : ذخیره می کنند 

 الذَهَب : طلا 

ة : نقره   الفِضَّ

 غَنیَّة : بی نیاز 

 الُاسلوب : ساختار 

 البَیان : گفتار 

 باب : در 

 مُغلَق : بسته ، بسته شده 

 سَریر : تخت 

  : چوبی يّ خَشَب

 : می شود  یَصیرُ = یُصبِحُ 

 أفواه : دهان ها 

 یَکتُمون : پنهان می کنند 

 العَهد : پیمان 

 مَسئول : مورد سوال 

 سائِلین : پرسش کنندگان 

 ما بِکَ : تو را چه شده است 

 أشعُرُ : احساس می کنم 

 صَدر : سینه 

 صُداع : سر درد 

م : فشار خون   ضَغطُ الدَّ

 السُکَّر : قند 

 ص : معاینه الفَح  

 وَصفَة : نسخه 

راب : شر   بت الشَّ

 الحُبوبُ المُسَکِّنَة : قرص های آرام بخش 

 الأدویَة : داروها 

 أستَلِمُ : دریافت می کنم 

یدَلیَّة : داروخانه   الصَّ

 مَمَرّ : راهرو 

 المُستَوصَف : درمانگاه 

 شُکراً جَزیلًا : سپاس فراوان 

 یُتَّخَذُ : گرفته می شود 

 الغِزلان : آهوها 

 قُماش : پارچه 

 رار می گیرد توضَعُ : ق

 یَنطِقونَ : بر زبان می آورند 

 مِئات : صدها 

 دارای ریشه های فارسیذات الُاصول الفارسیّة : 

 : جاری می شود  يتَجر 

 ریاح : بادها 

 : نمی خواهد ، میل ندارد  يلا تَشتَه

فُن : کشتی ها   السُّ
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مَت : پیش فرستاد   قَدَّ

 یَداه : دو دستش 

 کاش  لَیتَ :

 الکُرَة : توپ 

 الشّاطِئ : ساحل 

 بَعدَ اللَّعب : پس از بازی 

 نَشیطین : با نشاط 

 کنُتُ لا أعرفُِ : نمی دانستم

 الجِدار : دیوار 

 یَمشونَ : راه می روند 

 إستغفِروا : آمرزش بخواهید 

ٰغَفّار : بسیار آمرزنده

 یُعرَفُ : شناخته می شود 

 سیما : چهره 

 بِقاع : زمین ها 

 بَهائِم : چارپایان 

 أحسَن : نیکوتر ، نیکوترین 

 الحَسَن : خوب ، نیکو 

 رازِق : روزی دهنده 

 مَرزوق : روزی داده شده 

 أعوذُ : پناه می برم 

 ید ، بخواهید إسألوا : بپرس

 المَرء : انسان

 العَین : چشم 

 أکَلتُم : خوردید 

 ر : خرما تَم  

 نی کردید عَصَیتُم : نافرما

 مِفتاح : کلید 

 الفَرَج : گشایش 

 وَقَعَ : رخ داد 

 رسائل : نامه هایی 

 الإجابَة : پاسخ 

 إجابات : پاسخ ها 

 اللَّوح : تخته 
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 درسنامه

 عربی یازدهم
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 سال یازدهم ) اسم تفضیل و اسم مکان ( : 1درس 

  . خیرٰشرّٰ+  ٰأفعیٰأفاعِلأفلّٰٰأفعَلٰفُعلی ٰوزن دارد :  5اسم تفضیل : 

 / 5یازدهم ص  1درس  بزرگتر ، بزرگترین أکبَرٰ: / 37و10یازدهم ص  1درس  بهتر ، بهترین أفضَلٰ: / 16یازدهم ص  1درس  بیشتر ، بیشترین أکثَرٰ: مثال أفعل :

 1درس  ترین شایسته تر ، شایسته أصلَحٰ: / 10یازدهم ص  1 درس ارزان تر ، ارزان ترین أرخَصٰ: / 37و5و2یازدهم ص  1درس  خوب تر ، خوب ترین أحسَنٰ:

 3درس  ، خوبترین خوبتر أطیَبٰ: / 22یازدهم ص  2درس  شَریف تر ، شریف ترین أشرَفٰ: / 16یازدهم ص  1درس  زیباتر ، زیباترین أجمَلٰ: / 16یازدهم ص 

 72یازدهم ص  5درس  گرامی تر ، گرامی ترین أکرَمٰ: / 37یازدهم ص 

 64یازدهم ص  5درس  دُنیاٰ: / 6یازدهم ص  1درس  کوچکتر کوچکترین :ٰصُغریٰ  / 6یازدهم ص  1درس  بزرگتر بزرگترین :ٰکُبریٰ  مثال فُعلی :

 2درس  ینگرانقدرتر ، گرانقدرتر أجَلّٰ: / 6یازدهم ص  1درس  کمتر کمترین أقَلّٰ: / 6یازدهم ص  1درس  محبوب تر و محبوب ترین أحَبّٰ: مثال أفلّ :

 37یازدهم ص  3درس  حلال تر ، حلال ترین :ٰأحَلّٰ / 22یازدهم ص 

یازدهم  4درس  قوی تر ، قوی ترین :ٰأقویٰ  / 6یازدهم ص  1درس  گران تر ، گران ترین :ٰأغلی ٰ / 5یازدهم ص  1درس  بلندتر بلندترین :ٰأعلی ٰ مثال أفعی :

  56ازدهم ص ی 4درس  تر ، با تقواترینبا تقوا :ٰأتقی ٰ / 50ص 

 أراذل . / أصاغِر / أکابر / 72یازدهم ص  5درس أفاضِل  مثال أفاعِل :

  ) أکبر : أکابر ( ) أفضل : أفاضل ( ) أعظم : أعاظم (است . مثال :  «أفاعِلٰ»ٰنکته : جمعِ اسم تفضیل ، بر وزن 

»ٰاستفاده می کنیم . بنابراین  أفعلقی نداره و برای هر دو از در مقایسه کردن ، زن و مرد فر)  «مقایسه             أفعل »  : مهمنکته 

 بریٰمِنٰزینبفاطمةٰکُٰمثال غلط :  . فاطمةٰأکبرٰمِنٰزینبهمیشه غلط است . مثال صحیح :  «فُعلیٰمِنٰ»ٰصحیح است ولی «ٰأفعَلٰمِنٰ

صفت بیاوریم . به عبارت دیگر اگر بخواهیم « اسم مونث تنها »  استفاده می کنیم ؟ جواب : هر گاه بخواهیم برای یک  «ٰفُعلی ٰ»ٰسوال : پس کیِ از 

«ٰٰعلی ٰفُٰ»ٰاستفاده نمی کنیم ولی اگر یک اسمِ مونث بیاید و بخواهیم برای آن اسم ، صفت بیاوریم از  «ٰعلی ٰفُٰ»ٰاسم مقایسه انجام دهیم ، از  2بین 

ٰبِنتاحُِٰٰيإنّٰ:  2مثال ٰٰفاطمةٰالکبریٰ :  1استفاده می کنیم . مثال   م را دوست دارم .بزرگتردختر :ٰٰالکُبریٰ ٰيبُّ

« بد بدی –خوب خوبی »باشند اسم تفضیل می باشند.ولی اگر به معنای « بدتر بدترین  –خوبتر خوبترین » اگر به معنای  «خیرٰشرّٰ»ٰنکته : کلمات 

 بلد باش : « خیر شرّ » نکته ی زیر رو درباره ی  5باشند اسم تفضیل نیستند . 

 عداوةٰالعاقلٰخیرٌٰمِنٰصداقةٰالجاهلمثال : .  ( بدتر از –از  اسم تفضیل هستند . ) خوبتراکثراً          مِنٰٰٰ«ٰ+ٰخیرٰشرّٰ»ٰ:  1نکته 

 اسم تفضیل هستند .  اکثراً به اسم بعد از خود اضافه شوند ، «خیرٰشرّٰ»ٰاگر :  2نکته 

ٰشرّٰالناسٰذوٰالوجهینٰٰ : 3مثال  انکمٰمَنٰأهدیٰإلیکمٰعیوبکمٰ.خیرٰإخو : 2مثال أنتٰخیرٰالرّاحمینٰ : 1مثال 
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نیاٰوٰالآخِرَة»ٰٰدر مثالٰ:ٰممممهمبسیارٰتذکرٰ نيٰخُلُقاًٰیَجمَعُٰليٰخَیرَٰالدُّ به اسم بعد اضافه « خیر » کلمه ی ،ٰ«64ٰٰص  5عربی یازدهم درس ٰعَلِّم 

ٰشده است ولی اسم تفضیل نمی باشد .

 «حبّٰالعملٰالخیرهوٰی»ٰمثال :  .اسم تفضیل نیستند ،  باشند «الشرّٰٰ-الخیرٰ»ٰبگیرند و به صورت  ـ، ال «شرّٰٰخیر»ٰاگر :  3 نکته

ٰ»ٰ : 4نکته   الکذبٰ.ٰٰٰلاٰخیرَٰفي اسم تفضیل نیست . مثال :«ٰلاٰخیرَٰ،ٰلاٰشرَّ

 .  نمیدهد« تر ترین » ت زیرا معنای بیاید اسم تفضیل نیس «أعوذٰ.......ٰشرّٰ»ٰبه احتمال زیاد  اگر فرمول  : 5نکته 

 ماٰخَلَقَٰٰشرّٰبربّٰالفلقٰمِنٰٰأعوذقلٰ:  مثال

 بزرگتر از أکبر مِن : مثال : ( اسم تفضیل + مِن : تر . 1 ترجمه اسم تفضیل :

 برترین عیدهاأفضل الأعیاد : مثال : ( اسم تفضیل + مضاف إلیه : ترین . 2

 ( اسم تفضیل تنها : تر3

 « :اسم بی ال + اسم ال دار » مثال های 

ٰالنّاسِٰ: / 15یازدهم ص  1درس  مهربان ترین مهربانان أرحَمُٰالرّاحِمینٰ:  مردم سودمندترین أنفَعُٰالنّاسٰ: / 7یازدهم ص  1درس  محبوبترین مردم أحَبُّ

ٰالنّاسٰ: / 97یازدهم ص  7درس ترین خوبی به أحسَنَٰالحَسَنِٰ: / 64و7یازدهم ص  برترین کارها أفضَلُٰالأعمالٰ: / 7یازدهم ص  1درس   بدترین مردم شَرُّ

 المُستَشرقِینَٰ: أشهَر / 73یازدهم ص  5درس  بهترین مردم خَیرٰالنّاسٰ: / 86و7یازدهم ص  1درس  بهترین کارها خَیرُٰالُامورٰ: / 8و7یازدهم ص  1درس 

یازدهم ص  1درس  بهترین کار خَیرِٰالعَمَلِٰ: / 8یازدهم ص  1درس  بهترین رحم کنندگان :خَیرُٰالرّاحِمینٰ / 76یازدهم ص  5درس  مشهورترین شرق شناسان

 56یازدهم ص  4درس  با تقواترین مردمأتقیٰالنّاسِٰ:ٰ / 7

 « :اسم + ضمیر » مثال های 

هاٰ: / 86و7یازدهم ص  1درس  میانه ترین آنها أوسَطُهاٰ: / 14یازدهم ص  1درس  سودمندترین آنها أنفَعُهُمٰ:  21یازدهم ص  2درس  مهمترین آنها أهَمُّ

 « :اسم + اسم » مثال های 

 خَیرُٰ / 6یازدهم ص  1درس .  بزرگترین سوره در قرآن القُرآنِٰ:ٰيأکبَرُٰسورَةٍٰف / 2یازدهم ص  1درس  بهترین زینت مرد أحسَنُٰزینَةِٰالرَّجلٰ...ٰ:

ٰعبادِٰالِلهٰ: / 64یازدهم ص  5درس  بهترینِ برادرانِ توخَیرُٰإخوانِکَٰ...ٰ:ٰ / 8زدهم ص یا 1درس  بهترینِ برادرانِ شما إخوانِکُمٰ...ٰ: محبوب ترینِ  أحَبُّ

ٰمُواصَفاتِٰ:ٰ / 9یازدهم ص  1درس  بزرگترین شهر در جهان قدیم العالَمٰالقدیمٰ:ٰيأکبرٰمَدینَةٍٰف / 14یازدهم ص  1درس  خدا بندگانِ مهم ترین أهَمِّ

مِنٰأعلیٰشَهاداتِٰ / 34یازدهم ص  3درس از طولانی ترین درخت های جهان  مِنٰأطوَلِٰأشجارِٰالعالَمٰ: / 34یازدهم ص  3س در  ویژگی ها

صِٰ:ٰٰ ٰعِبادِٰالِلهٰ:ٰٰ/ 87یازدهم ص  6درس  از بالاترین مدارک تخصصالتَّخَصُّ انِیاٰ:ٰأحَدُٰأشهَرُٰاُدَباءِٰألمٰ/ 56یازدهم ص  4 درسٰبدترین بندگان خداشَرِّ

88ٰیازدهم ص  6درس یکی از مشهورترین ادیبان آلمان 
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 « :اسم تفضیل تنها » مثال های 

 94یازدهم ص  7درس خدا به آنچه پنهان می کنند داناتر است .  وَٰالُلهٰأعلمُٰبِماٰیَکتُمونَٰ:

 94یازدهم ص  7درس آیا خدا به سپاسگزاران داناتر نیست ؟ أٰلَیسَٰالُلهٰبِأعلَمَٰبِالشّاکِرینَٰ:ٰ

  50و9یازدهم ص  به روشی که بهتر است با آنان بحث کن .ٰأحسنُٰ:ٰيَٰهِٰٰيهمٰبالّتجادِلٰ 

 9یازدهم ص  1درس  آخرت بهتر و پایدارتر است . :ٰآخِرَةُٰخَیرٌٰوٰأبقی ٰ

 12یازدهم ص  1درس  یکو نیست .در ترازوی اعمال چیزی سنگین تر از اخلاق نالمیزانِٰمِنَٰالخُلُقِٰالحَسَنِٰ:ٰٰيءٌٰأثقلَٰفيلَیسَٰشَٰ

 40یازدهم ص  3درس کدام یک از دو تیم قوی تر هستند ؟  :ٰٰالفَریقَینِٰأقویٰ يُّٰأ

  ( صیغه تعجّب4( عیب 3  ( رنگ2( أربع 1چیز اسم تفضیل نیستند : 4

 ،ٰأصمّٰ،ٰأبکی ٰٰ،ٰأعوَرٰ،ٰأعمی ٰٰأحمَقَٰ،ٰأعرَج: ( عیب 3    أحمَرٰأسوَدٰأصفَرٰأخضَرٰأبیَضٰأزرق:  ( رنگ2چهارٰٰٰ:  أربع (1

ٰفیٰحیاتهٰماٰأظلَمَٰالإنسانَٰٰ–ماٰأجمَلَٰغاباتٰمازندرانٰٰ:) ما أفعَلَ ابتدای جمله ( ( صیغه تعجّب 4

 بپااااااااااا گول نخوری  :

ٰ:» ٰ/  6یازدهم ص  1درس  «اسم تفضیل : محبوب تر ، محبوب ترین  أحَبّٰ: »( 1  21یازدهم ص  2درس  «دوست دارم صیغه أنا مضارع :  ٰاحُِبُّ

ٰ«ٰدیگران/ٰآخَرینٰ:ٰٰدیگرآخَرٰ:ٰ« » ٰآیندگان/ٰآخِرینٰ:ٰٰپایان:ٰٰآخِر« » اسم تفضیل  :ٰآخَرٰاخُریٰ « » اسم فاعل  :آخِرٰآخِرةٰ( » 2

 64و25و9ص  آخرت (ٰآخِرَةٰ:3 3هم ص یازد 1درس  دیگر (ٰآخَرٰ:2 64و52و24و12و4و3و2یازدهم ص  دیگران (ٰآخَرینٰآخَرونٰ:1مثال های کتاب درسی : 

 91و82و21 یازدهم ص دیگر :ٰالُاخریٰ (4ٰ

ل»ٰکلمه ی ( 3  .  باشند است و اسم تفضیل می «ٰفُعلی ٰ»ٰبر وزن  «ٰاُولی ٰ»ٰ و کلمه ی «ٰأفعَل»ٰبر وزن  «ٰأوَّ

  است و اسم تفضیل می باشد . «أفعَلٰ»ٰ بر وزن «أوسَطٰ»ٰ( 4

  ................................« : .........................................................................................................................أهدی » و « حسن أ» سسسسگی درباره نکته ( 5

این جمله فعل است و اسم تفضیل نیست . ترجمه جمله :  در «ٰأهدیٰ :ٰ»ٰ 8یازدهم ص  1درس  إلیکمٰعیوبَکمٰأهدیٰ خَیرُٰأخوانِکُمٰمَنٰ»  : 1مثال 

 . هدیه بدهدشما کسی است که عیب هایتان را به شما  برادرانِ بهترینِ

ٰ:  2مثال  نیکی کرده نیکی کن همانطور که خدا به تو  جمله فعل است و اسم تفضیل نیست .در این  «ٰأحسن»ٰٰالُلهٰإلیکَٰ:ٰأحسَنَٰکَماٰٰأحسِن 

 .  است
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 ( مَفعَلَة 3( مَفعِل 2مَفعَل ( 1 بر چه وزن هایی می آید ؟؟ : م مکاناس

 مَدرَسَة ، مَزرَعَة ، مَکتَبَة ، مَطبَعَة(ٰمَفعَلَةٰ:3ٰ مَسجِدمَحمِل ، (ٰمَفعِلٰ:2ٰٰمَلعَب ، مَصنَع ، مَطبَخ ، مَتجَر(ٰمَفعَلٰ:1ٰ

 ) مدرَسَه : مدارس () مَلعَب : ملاعِب (شود. مثال:  سم مکان محسوب میمی آید که باز هم ا «مفاعِل » نکته : جمعِ اسم مکان ، بر وزن 

 ) مَوقِف : مَواقِف ( ) مَطعَم : مطاعِم( ) مَنزِل : منازِل ( ) مَنظَرَة : مَناظِر ( ) مَنصَب : مَناصِب (

ص  لِباس مَلابِس :)  با این که کلمات بیاید لزوما اسم مکان نیست . مثلا« مفاعل » وزن هر اسمی که بر نکته فوق خارمااااااکوفی : 

) مَصالِح :  مُصیبة ( ) مکارِم : مَکرُمَة ( ) مصائِب :(  یازدهم 30ص : مَعصِیَة  يمَعاص) ( یازدهم  30ص  ) مَشاکُِ : مُشکِل  (یازدهم  51و10

 هستند ولی اسم مکان نیستند . «لفاعِ مَ »بر وزن  مَصلَحَة ( ) مفاخر (

  اسم مکان هستند .مَوعِد  –مَولِد  –مَوضِع  –ف مَوقِ  : مهم نکته

            نیست .  اسم مکان « مَغفِرَة مَفعِلَة : مَعرِفَة» اسم مکان است ولی « مَفعَلَة : مَدرَسَة  »  نکته :

 اسمی است که بر مکان دلالت میکند .  ترجمه اسم مکان :

  : «مَفعَل » های کتاب درسی مثال 

 1درس ٰآشپزخانهمَطبَخٰ:ٰ(4ٰ 9یازدهم ص  1درس ٰکارخانه:ٰٰ=ٰمَعمَلٰمَصنَع(3ٰ 9یازدهم ص  1درس ٰرستورانمَطعَمٰ:ٰ(2ٰ 9یازدهم ص  1درس ٰرزشگاهومَلعَبٰ:ٰ(1ٰ

 15یازدهم ص  1درس ٰخوابگاه مَرقَدٰ:(6ٰ 16و10یازدهم ص  1درس ٰمغازهمَتجَرٰ:ٰ(5ٰ 9یازدهم ص 

  : «مَفعِل » های کتاب درسی مثال 

  15یازدهم ص  1درس  مکان غروب مَغربِٰ:(4ٰٰکَجاوه مَحمِلٰ:(3ٰ 9یازدهم ص  1درس ٰخانهمَنزِلٰ:ٰ(2ٰ 9یازدهم ص  1درس ٰایستگاهمَوقِفٰ:ٰ(1ٰ

 27یازدهم ص  2درس ٰمکان نشستن مَجلِسٰ:(6ٰ 15یازدهم ص  1درس ٰمکان طلوع مَشرِقٰ:(5ٰ

  : «مَفعَلَة » های کتاب درسی مثال  

 41یازدهم ص  3درس  مکان زراعت مَزرَعَةٰ:(3ٰ 9یازدهم ص  1درس مَطبَعَةٰ:ٰچاپخانهٰ(2ٰ 9یازدهم ص  1درس ةٰ:ٰکتابخانهٰمَکتَبَٰ(1ٰ

  : «مَفاعِل » های کتاب درسی مثال 

 ورزشگاهٰٰ:ٰمَلاعِب(4ٰ 9زدهم ص یا 1درس  ایستگاه هاٰ:ٰٰمَطاعِم(3ٰ 9یازدهم ص  1درس  ها منزلٰ:ٰٰمنازِل(2ٰ 9یازدهم ص  1درس  ها مدرسه :ٰمَدارس(1ٰ

 97یازدهم ص  7درس  ها خانه مَساکِنٰ:(7ٰ 16یازدهم ص  1درس  ایستگاه ها مَواقِفٰ:(6ٰ 46یازدهم ص  3درس  ها مغازهٰ:ٰمَتاجِر(5ٰ 9یازدهم ص  1درس  ها
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 ( : سال یازدهم ) جمله شرطی 2درس 

 . تَنجَح   إن تَدرُس  رط . مثال . ادوات شرط + فعل شرط + جواب ش : فرمول جمله شرطی

 هر گاه ، اگر إذاٰ: –هر چیز  ماٰ: –هر کس  مَنٰ: –اگر ، چنانچه  إنٰ: ترجمه ادوات شرط :

تاًٰٰوَٰإنٰيٰ العالِمُٰحَٰ:  1مثال :  حتی اگر . اگرچه « :و إن » ترجمه    27یازدهم ص  2درس  مُرده باشد . اگرچهدانشمند زنده است ،  :کانَٰمَیِّ

2ٰٰمثالٰ   27یازدهم ص  2درس  فرمانده باشی اگرچهبرای پدر و معلمت از جایت برخیز ،  :ٰکُنتَٰأمیراًٰٰوَٰإنعَنٰمَجلِسِکَٰلِأبیکَٰوٰمُعَلِّمِکَٰٰ:ٰقُم 

3ٰٰمثالٰ  56یازدهم ص  4درس  تلخ باشد . اگرچهحق را بگو ،  کانَٰمُرّاًٰ:ٰوٰإن:ٰقُلِٰالحَقَّ

ٰمَنٰبزنی + می زنم : مثال :  فعلٰ+ٰفعلٰٰ:                                         هر کس درس بخواند ، موفق می شود :ٰیَنجَح ٰٰیَدرُس 

 فرمول جملات 

 فَهوَ حَسبُهعَلی الله  یَتَوَکَُّ   مَنجمله اسمیه : مثال :                                                   : شرطی      

 له عوافاستَمِ القرآن  قُرِئَ   إذاو فعل امر : مثال :                  فعلٰ+ٰفــٰٰ+                                    

  زَمیلُکَ  فسَوفَ یَتَنَبَّهُ إنشائکََ  تَقرَأ إنفعل مستقبل : مثال :                                                                          

 2درس  أقدامَکمُ یُثَبِّتکمُ و یَنصُر الَله  تَنصُرُوا إن : 1مثال جواب شرط نیست . بیاید ، « و أن حتیّ لـ و ثم أ» بعد از کلمات  فعلی که نکته :

 ( . . در این جمله ینَصُر جواب شرط می باشد آمده است« و » چون بعد از  نیستجواب شرط « یُثبتُّ » ) در این عبارت   26یازدهم ص 

. در این جمله  آمده است« و » بعد از  نیست ، زیراجواب شرط « لا تتکلّم » ).ثوابَه عند الله تَجِدعنه  تَتَکَلَّمخَیراً و لا  تَعمَل إن : 2مثال 

 ( تَجِد جواب شرط می باشد

قطعاً شرط نیست و «  27یازدهم ص  2درس وا جَهِل ماالنّاسُ أعداءُ » در مثالِ « ما » شرط ، همیشه اولِ جمله می آیند . بنابراین « من ما » نکته : 

 می باشد .« آنچه » به معنای 

    هر کس درس بخواند ، موفق می شود  :یَنجَح   یَدرُس  مَن بزنی + می زنم :  مضارعٰ+ٰمضارعٰ:                                     

 ترجمه جملات 

 هر کس درس بخواند ، موفق می شود مَن دَرَسَ نَجَحَ :بزنی + می زنم :             شرطی با فرمول                                  

                                              ماضیٰ+ٰماضی             : فعل + فعل   

                                                         موفق شد .، خواند  سهر کس در :ٰدَرَسَ نَجَحَ  مَنماضی + ماضی :                                                                             

 بگردید .  جملات شرطیشود ، شما باید سریعا به دنبال  : در کدام گزینه ، ماضی به صورت مضارع ترجمه می پرسیده شوداگر در سوالی 

 اگر صبر بکند موفق می شود . = حَٰجَٰنَٰٰرَٰبَٰمنٰصَٰ=  ح ٰنجَٰیَٰٰرٰ صبِٰمنٰیَٰمثال : 
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 مضارع + مضارع ( : )  «  فعل + فعل ادات شرط + »  مثال های

رٰ مَنٰ ٰقَبلَٰالکَلامِٰٰیُفَکِّ  24یازدهم ص  2درس .  سالم می ماند، از خطا  بیندیشدهر کس پیش از سخن گفتن : ٰمِنَٰالخَطأِٰٰیَسلَم 

 24یازدهم ص  2درس  . بدست می آورید، دوستی آنها را  احترام بگذاریداگر به دیگران : حُبَّهُمٰٰاتَکتَسِبوالآخَرینَٰ،ٰٰتَحتَرمِواإنٰ

ٰمَنٰ ٰکَثیراًٰ،ٰٰیُحاوِل    25یازدهم ص  2درس  . می رسد، به هدفش  تلاش کندهر کس بسیار :ٰٰإلیٰهَدَفِهِٰٰیَصِل 

نیاٰ،ٰٰيفٰتَزرَع ٰماٰ   25یازدهم ص  2درس  . درو می کنی، در آخرت  بکاریا هر چه در دنی:ٰٰالآخِرَةِٰٰيفٰتَحصُد ٰالدُّ

  25یازدهم ص  2درس  . درو می کنی، شادی  بکاریاگر نیکی :ٰسُروراًٰٰتَحصُد ٰخَیراًٰ،ٰٰتَزرَع ٰإنٰ

مواماٰ   26یازدهم ص  2درس  . می یابید ، آن را نزد خدا پیش بفرستیدهرچه را از نیکی برای خودتان :ٰعِندَٰالِلهٰٰتَجِدوهُٰلِأنفُسِکُمٰمِنٰخَیرٍٰٰتُقَدِّ

  26یازدهم ص  2درس  .درو می کنید ، زیان را  بکارید اگر دشمنی الخُسرانَٰ:ٰٰتَحصُدواٰالعُدوانَٰ،ٰٰتَزرَعواٰإنٰ

ٰمِنٰخَیرٍٰ،ٰٰتَفعَلواٰماٰ   30یازدهم ص  2رس د ) از آن آگاه است ( .می داند ، خدا آن را  انجام دهیدآنچه را از کار نیک الُلهٰ:ٰٰـهُٰیَعلَم 

ٰٰاللهَٰتَتَّقواٰإنٰ   30یازدهم ص  2درس  .قرار می دهد ، برایتان نیروی تشخیص حق از باطل  پروا کنیداگر از خدا :ٰٰلَکُمٰفُرقاناًٰٰیَجعَل 

 ماضی + ماضی ( : )  «  فعل + فعل ادات شرط + »  مثال های

یازدهم  2درس  . می یابی، آنها را اندوخته ای برای آخرتت  انجام بدهیهرچه از کارهای نیک :ٰرَتِکَٰذَخیرَةًٰلِآخِٰٰهاوَجَدتَـمِنَٰالخَیراتِٰ،ٰٰفَعَلتَٰماٰ

  25ص 

  25یازدهم ص  2درس  . به دست می آوری، در زندگی ات موفقیتّ  صبر بکنیاگر :ٰٰحیاتِکَٰٰيعَلَیٰالنَّجاحِٰفٰحَصَلتَٰ،ٰٰصَبَرتَٰإنٰ

  25یازدهم ص  2درس  . موفقّ می شوی،   تلاش کنیر(  هرگاه )اگ:ٰنَجَحتَٰ،ٰٰإجتَهَدتَٰإذاٰ

  26یازدهم ص  2درس  . می گویند، سخنی آرام   خطاب کنندهرگاه نادانان آنان را :ٰسَلاماًٰٰقالواٰٰالجاهِلونَٰ،خاطَبَهُمُٰإذاٰ

ٰإذاٰ   27م ص یازده 2درس  .کم می شود ، سخن کامل شود هرگاه عقل :ٰالکَلامُٰٰنَقَصَٰالعَقلُٰٰتَمَّ

  30یازدهم ص  2درس  . نیکی می کنید، به خودتان  نیکی کنیداگر :ٰلِأنفُسِکُمٰٰأحسَنتُمٰأحَسنتُمإنٰ

  30یازدهم ص  2درس  .جواب می دهد ، در بزرگسالی اش بپرسد هرکس در خردسالی اش :ٰکِبَرهِِٰٰيفٰأجابَٰصِغَرهِٰ،ٰٰيفٰسَألَٰمَنٰ

بَٰخُلُقُهٰٰساءَٰمَنٰ  12یازدهم ص  1درس  . عذاب می دهد، خودش را  بد شودر کس اخلاقش ه نَفسَهٰ:ٰعَذَّ

 . ترجمه می شود« خواه » با فعل مستقبل : ادات شرط + فعل + فـــــــ» مثال های 

لّابِٰفَٰٰتَقرَأ:ٰإن1ٰٰمثالٰ ، هم کلاسی اخلالگرت  وانیبخاگر انشایت را مقابل دانش آموزان :ٰٰزَمیلُکَٰالمُشاغِبسَوفَٰیَتَنَبَّهُٰإنشاءَکٰأمامَٰالطُّ

 21یازدهم ص  2درس ٰ. آگاه خواهد شد

روبرو ، با مشکلات و سختی های فراوانی  فرار کنیاگر از واقعیت :ٰٰمَشاکّٰوٰصُعوباتٍٰکَثیرَةسَوفَٰتُواجِهُٰمِنَٰالواقِعِٰفَٰٰهَرَبتَٰ:ٰإن2ٰٰمثالٰ

 64یازدهم ص  5درس  . خواهی شد 
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 :  « جمله اسمیهــــــ+ فـ طشر فعل ادات شرط + »مثال های 

 24یازدهم ص  2درس .  او برایش کافی است، توکل کند هر کس بر خدا عَلَیٰالِلهٰفَهُوَٰحَسبُهُٰ:ٰٰمَنٰیَتَوَکَّّ ٰ

ٰالَلهٰبِهِٰعَلیمٌٰٰمِنٰخَیرٍٰفَـٰتُنفِقواماٰ   27 یازدهم ص 2درس  . بی گمان خدا از آن  آگاه است، انفاق کنید هرچه از خوبی :ٰإنَّ

پاداش کسی را دارد که به آن عمل کرده است ، یاد بدهد هر کس دانشی را لاٰیَنقُصُٰمِنٰأجرِٰالعامِلِٰ:ٰـلَهُٰأجرُٰمَنٰعَمِلَٰبِهِٰعِلماًٰ،ٰفَٰٰعَلَّمَٰمَنٰ

  27یازدهم ص  2درس  )و( از پاداش انجام دهنده کم نمی شود .

ٰمَنٰ  2یازدهم ص  1درس  . آنها همان ستمکارانندپس  توبه نکند هر کس :اولئکَٰهُمُٰالظّالِمونٰـفٰلَمٰیَتُب 

ٰمَنٰ   .از ستمکاران است ، انجام دهد هر کس آن )کار( را  :هوَٰمِنَٰالظّالِمینَٰـذلکَٰفَٰٰیَفعَل 

 51یازدهم ص  4درس  . او از اهلِ آتش است،  بترسندهر کس مردم از زبانش  :هُوَٰمِنٰأهلِٰالنّارِٰـالنّاسُٰمِنٰلِسانِهٰفَٰٰخافَٰمَنٰ

 52یازدهم ص  4درس  . او قوی است،  بترسندهر کس مردم از زبانش :  !!ٰيٰ هُوَٰقَوـالنّاسُٰمِنٰلِسانِهِٰفَٰٰخاَفَٰمَنٰ

 « :فعل امر + فـــــــ شرط ادات شرط + فعل» مثال های 

ٰ ٰإذاٰغَضِبتَٰ،ٰفَاس   30یازدهم ص  2درس .  سکوت کن،  خشمگین شدی هرگاه:ٰٰکُت 

 «بزنی ، می زنم » جور ترجمه می شوند :  1هر دو مضارع باشند  «جواب شرط » و « فعل شرط » در جملات شرطی ، اگر مهمٰ:ٰنکتهٰ

 ( ماضی  ،  ماضی 2 «بزنی  ،  می زنم » ( 1جور ترجمه شوند :  2می توانند هر دو ماضی باشند ،  «جواب شرط » و « فعل شرط » ولی اگر 

ٰبلَٰالکَلامِٰ،ٰقَٰٰفَکَّرَٰمَنٰمثال :    .  کم می شود، خطایش  بیندیشد: هر کس پیش از سخن گفتن  1ترجمه .  24یازدهم ص  2درس خَطَؤُهٰ:ٰٰقَلَّ

 .  کم شد، خطایش  اندیشید: هر کس پیش از سخن گفتن  2ترجمه                                                                                
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سال یازدهم ) معرفه و نکره ( : 3درس   

 نمی شود . فعل و حرففقط اسم ها از لحاظ معرفه و نکره مورد بررسی قرار می گیرند و این مبحث شامل 

 . ، یک معلمی آمد شناخته نشده . مثال : معلمی آمد ، یک معلم آمد نکره :. شناخته شده . مثال : معلم آمد  معرفه :

 

 مومناً ، مسجدٌ ، کتابٍ .مثال :  .ـــٌٰ(ٰـٰـٍـ)ٰــًـترین نشانه اسم های نکره ، تنوین است .  مهم اسم نکره :

 

 نوع معرفه پرداخته شده است :   2نوع ، معرفه وجود دارد ولی در کتاب درسی شما فقط به  6در عربی 

 ( معرفه به علََم2«        الـ » ( معرفه به 1 

 دار :« الـ » اسم 

 الرجل ، المدرسة .است  . مثل : « الـ » داشته باشد ، معرفه به « الـ » هر اسمی که  ل :نکته او

 لـ + الانسان = للانسان  دیدی معرفه به الـ داریم . مثال : «للـ » . پس هر گاه =ٰللـٰلـٰ+ٰالـٰ نکته دوم :

 نیستند . « الـ » ، معرفه به  «الّذي الّتي الّذین » کلمات  نکته سوم :

 ، الیم ، الوان،  یازدهم 95ص ألَم : درد  ، 47یازدهم ص  3درس  لباس ها ألبسَِة :،   94یازدهم ص  7درس  زبان ها  ألسِنَة :» کلمات  نکته چهارم :

 معرفه به الـ نیستند و الـ جزو خود کلمه است. «ألفین ، التفاف ، التفات 

 عَلَم ) اسم خاص ( :

گویند . مثل نام انسان ها ، شهرها ، کشورها ، کوه ها ، رودها و  دلالت بکند ، اسم علم می خاص، شیء و یا مکان  به اسمی که بر شخص:  1نکته 

عَبّاسٌ ، کاظمٌ ، حسینٌ ، فرعون ، مازندران ، إیلام ، کرمانشاه ، سنندج ، إیران ، سعیدٌ ، محمودٌ ، صادقٌ ، اشیاء خاص . مثال : 

  47-39یازدهم ص  3رس دفاطمة ، زهراء ، معصومة . 

 الحسین . مثال : ( !زیرا ..................) « . الـ » نه معرفه به  استمعرفه به علم  همچنان داشته باشد ،« الـ » اگر اسم علم ،  : 2نکته 

) زیرا  ز هم معرفه است% نکره است مگر اسم علم . اسم علم حتی اگر تنوین هم داشته باشد با100هر اسمی تنوین داشته باشد :  3نکته 

  محمداً : معرفه به علم،  لي  ع،  ، حسینٌ کاظِمٌ ، عَبّاسٌ . مثال : ..................!( 
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 نکته ترجمه ای : 4

) بٌ کتا /کتاب  =) معرفه (  ترجمه می شوند . مثال : الکتاب« یک » یا « ی نکره » های معرفه به صورت عادی و اسمهای نکره  اسم  نکته اول :

 یک کتابی= یک کتاب  =کتابی  = نکره (

 . بدهیم را به صفت « ی نکره  »و هم می توانیم  را به موصوف« ی نکره » اگر موصوف و صفت هر دو نکره باشند هم می توانیم  نکته دوم :

 کتابی مفید . کتاب مفیدی یا کتابٌ مفیدٌ = – 97یازدهم ص  7درس خطی واضح یا خط واضحی  =خط  واضِحٍ ل : امث

ترجمه کنیم . « این / آن » اسم دوم را می توانیم با بگیرد ، « الـ »  ی جمله ، همان اسمدر جمله بیاید و در ادامه نکره  اگر اسمی نکته سوم :

 38یازدهم ص  3درس کنار صاحبشان بودند .  آن اسب هااسبهایی را دیدم . جنبَ صاحبها :  الأفراسرأیتُ أفراساً . کانت  : 1مثال 

گویی  آن شیشهاست . شیشه ای در  آن چراغاست .  چراغیدر آن  : ي  زُجاجَةٍ الزُجاجَةُ کأنّها کَوکبٌَ دُر  يفیها مِصباحٌ المِصباحُ ف : 2مثال 

 39یازدهم ص  3درس  اختری درخشان است . 

 3درس نافرمانی کرد .  آن پیامبرنزد فرعون ارسال کردیم ولی فرعون از  یپیامبرأرسَلنا إلی فِرعونَ رَسولًا فَعَصی فِرعَونُ الرَّسولَ :  : 3مثال 

 39یازدهم ص 

 دو جا اسم معرفه به صورت نکره ترجمه میشه :نکته چهارم : 

پس اگر سوال بگوید : اسم نکره  ( خبرررررررررر ، معررررررررررفه ترررررررررجمه میشه ؛ هرررررررررچند نکررررررررره باشه .1

 را مشخص کنید که به صورت معرفه ترجمه بشود ، شما سریعا به دنبال اسم نکره ای بگردید که خبر واقع شده باشد . ای 

 39یازدهم ص  3درس  تیم ما برنده است . : فائزٌ فریقنا :  2گنج است . مثال  دانش : کنزٌ العلمُ :  1مثال 

  ز هم معرفه ترجمه می شود :معدود اگر نکره هم باشد با معدود باشد : ، ( اسم نکره2

 39یازدهم ص  3درس هزار عبادت کننده  ألفٰعابِدٍٰ::  2مثال  76یازدهم ص  5درس صد کتاب و مقاله  مِئَةٰکتابٍٰوٰمقالَةٍٰ::  1مثال 

 77یازدهم ص  5درس سال  25 خَمسَةًٰوٰعِشرینَٰعاماًٰ::  3مثال 
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 سال یازدهم ) جمله وصفیه ( : 4درس 

جمله = جمله وصفیه = جمله بعد نکرهصفت   

( اسم نکره + فعل فیه می گویند . )، جمله وص بدهد یتوضیح اسمِ نکره بیاید و درباره ی آنیک اسم نکره بعد از که  فعلیبه   

ٰ«ٰتنوینٰ+ٰفعل » رو حفظ کن :  روبروبیخیال حرفای بالا !!! فرمول 

 تکالیفه یکتب تلمیذاً مثال : رأیتُ 

؛ زیرا اسامی عَلَم معرفه اند در  (عليّٰفاطمةٰابراهیم...ٰ) ، اسم عَلَم نباشد « یا اسم بی ال اسم تنوین دار » در فرمول بالا بپا اسم  :نکته اول 

  یَمشي علیّاً رأیتُ در جمله روبرو جمله وصفیه وجود ندارد :  بنابراین.  عد از اسامی نکره می آیدحالی که جمله وصفیه ب

 

 وصفیه از لحاظ معنایی : بررسی جمله

 کهدیدم دانش آموزی را  الدرس :یقرأ اً تلمیذرأیت . مثال : استفاده می کنیم « که » از « فعل » و « اسم نکره » در ترجمه فارسی بین  

 د .درس می خوان  

 فرمول زیر دقت کنید :  4به 

 .  مــــــــــــی، بگرد دنبال  ماضی استمراررررررریدر ترجمه  .ماضی استمراری ماضی + مضارع = (1ٰ

 صدایی را شنیدم که مرا به راستی دعوت می کرد  إلیٰالصّدقٰ:ٰیدعونينداءًٰسمعتُٰمثال : 

مِٰالعَرَبیَّةِٰٰينیُساعِدُٰبَرنامَجاًٰوَجَدتُٰمثال :   58یازدهم ص4درس .  کمک می کردبرنامه ای یافتم که مرا در یادگیری عربی  :ٰعَلیٰتَعَلُّ

 53 یازدهم ص 4 درس .  می پریدسنجابی را دیدیم که از درختی به درختی  :ٰمِنٰشَجَرَةٍٰإلیٰشَجَرَةٍٰٰیَقفِزُٰسِنجاباًٰٰشاهَدنا مثال :

 53یازدهم ص  4درس  . راه می رفتکه به سرعت  دیدمپسری را :ٰٰبِسُرعَةٍٰٰيیَمشوَلَداًٰٰرَأیتُٰ مثال :

 .  بــــــــــود ، بگرد دنبال بـــــــــعیددر ترجمه ماضی  . سادهماضی ماضی بعید / ماضی + ماضی =  (2

 دیدم (  دیده بودم ) آن را قبلاً را خریدم که تابیامروز ک :ٰمِنٰقَبلٰهـرأیتُٰٰقَدٰکتاباًٰالیومَٰٰإشتریتُٰمثال : 

 58یازدهم ص4درس )دیدم(دیده بودما در دورانِ کودکی ام که عکس آن ر سفر کردمبه روستایی يٰ:صورَتَهاٰأیّامَٰصِغَرٰٰشاهَدتُٰإلیٰقَریَةٍٰٰسافَرتُٰمثال : 

ٰمثال :  ٰرِیاحٌٰشَدیدَةٌٰٰعَصَفَت   58یازدهم ص4درس )ویران کرده بود(ویران کردکه خانه ای را کنار ساحل دریا  وزیدبادهای شدیدی  :ٰبَیتاًٰجَنبَٰشاطِئِٰالبَحرِٰٰخَرَّبَت 

 97یازدهم ص  7درس  . آن را(  دیدم ) دیده بودمرا که  کتابی گرفتمٰ:ٰهُٰـأیتُٰکِتاباًٰرَٰٰأخذتُٰمثال : 

   / مضارع اخباری مضارع التزامیمضارع + مضارع = ٰ(3

 ) کمک می کند ( . کمک بکندکه مرا در فهم متون  می گردمفرهنگ لغتی دنبال  فيٰفَهمِٰالنّصوصٰ:ٰیُساعِدنيٰمُعجَمٍٰعنٰٰافُتّشُٰ مثال :

 54یازدهم ص  4درس 
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رسِٰفٰیَکتُبُٰطالِباًٰٰهِدُٰاشُا مثال : فِّٰٰيتَمارینَٰالدَّ  54یازدهم ص  4درس  . می نویسدکه تمرین های درس را در کلاس  می بینمدانش آموزی را  :ٰالصَّ

 58یازدهم ص  4 درس . (شاد می شوند )شاد بشوندآن ، فقیران عیدی که در  مرا به شگفت می آورَد:ٰٰفیهِٰالفُقَراءُٰٰیَفرَحُٰعیدٌٰٰيیُعجِبُن مثال :

 :ٰلاٰیُسمَعُٰوٰمِنٰدُعاءٍٰٰلاٰتُرفَعُٰوٰمِنٰصَلاةٍٰٰلاٰیَنفَعُٰوٰمِنٰعِلمٍٰٰلاٰیَخشَعُٰوٰمِنٰقَلبٍٰٰلاٰتَشبَعُٰبِکَٰمِنٰنَفسٍٰٰأعوذُٰٰيأللّهمّٰإنّٰ مثال :

)سود  سود نمی رساندو از دانشی که )فروتنی نکند(  فروتنی نمی کندو از دلی که  )سیر نَشَوَد( سیر نمی شودبه تو از نفَسی که  پناه می بَرَمخدایا ، من 

 54یازدهم ص  4درس . )شنیده نشود( شنیده نمی شودو از دعایی که  )بالا برده نشود( بالا بُرده نمی شودو از نمازی که  نرسانَد(

لَٰعَلَیهِٰأنٰلاٰ مثال : هَمٰ:ٰیُعَرِّضُٰمَوضوعٍٰٰيفیَتَدَخَّ  50یازدهم ص4درس قرار دهددر معرضِ تهمت ها خودش را که  در موضوعی داو نباید دخالت کننَفسَهُٰللتُّ

 65یازدهم ص  5درس ،  منتقل کندخودرویی که ما را به دانشگاه  وجود نداردٰناٰإلیٰالجامِعَةٰ:نقُلُٰسَیّارَةٌٰتَٰٰلاٰتُوجَدُٰ مثال :

   فعلی نیامده است :  اسم نکره ،حالتی که قبل از ٰ(4

 58یازدهم ص  4درس  . نجات می دهدکتاب دوستی است که تو را از مصیبت نادانی :ٰٰکَٰمِنٰمُصیبَةِٰالجَهلِٰیُنقِذُٰدیقٌٰالکِتابُٰصَٰ مثال :

 56ازدهم ص ی 4درس  .می افکند های دوستانش یی ای است که خداوند آن را در دلدانش ، نور و روشناٰقُلوبِٰأولیائِهِٰ:ٰيهُٰالُلهٰفیَقذِفُٰالعِلمُٰنورٌٰوَٰضِیاءٌٰمثال :

 53یازدهم ص  4درس  . به دست آورده نمی شودراضی ساختن مردم ، هدفی است که :ٰٰلاٰتُدرَکُٰإرضاءُٰالنّاسِٰغایَةٌٰ مثال :

 

سقراط  ایستاد مردی خوش سیما روبه روی : بِمَلابِسِهِ و بِمَظهَرِهِ  یَفتَخِرُ جَمیلُ المَظهَرِ أمامَ سُقراط  رَجُلٌ  وَقَفَ جمله وصفیه عجیب : 

 51یازدهم ص  4درس  به لباس های خود  افتخار می کردکه 

 ترجمه می شود .  ماضی استمراریجمله بعد از نکره می باشد که به صورت « یفتخر » اسم نکره است و « رجلٌ » در جمله بالا 
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سال یازدهم ) اعراب فعل مضارع ( : 6و5درس   

 ــ ـٰ(مجزومٰــ4ـٰــٍٰ(مجرورٰــِـ3ـــًٰــ(منصوبٰـ2َٰـــٌٰــفوعٰـُٰ(مر1ٰ اعراب رو یاد بگیر عزیز دلم : 4

 ( مضارع مجزوم . 3( مضارع منصوب  2( مضارع مرفوع 1دسته تقسیم میشه :  3به  اعرابفعل مضارع از لحاظ 

 

 مضارع مرفوع :

نیاید ، آن فعل مضارع ، مرفوع است . مثال : « جازمه ادات ناصبه و ادات » فعل مضارع  . یعنی اگر قبل از مرفوع استفعل مضارع در حالت عادی  

 یَذهبونَ ، یذهبنَ یذهبُ ، 

 

  مضارع منصوب :

 ، لن یکتبوا أن یذهبَ  گوییم . مانند : می« مضارع منصوب » بیاید به آن فعل ،  ) أن لن لکی حتی لـ ــَـ (فعل مضارع ، حروف ناصبه اگر قبل از 

 «، برای اینکه  تا کيٰلکيٰحتّیٰلـِٰ:»  -«  مستقبل منفی : نخواه :ٰلن»  -« که  أنٰ:»  معنای ادات ناصبه :

 : می شودطریق منصوب   3فعل مضارع به 

  ) یذهبُ : أن یذهبَ (:  مثالکنیم .  تبدیل می« ــَــ » باشد آن را به « ـــُـ » اگر آخر فعل مضارع (  1

 ) وای نونم حذف شده ( حذف می شود . « ن » بیاید ، « وای » ، « ن » گاه میکنیم . اگر قبل از بیاید ، قبلش را ن« ن » اگر آخر فعل مضارع  ( 2

 ) یذهبان : أن یذهبا ( ، ) تکتبون : لن تکتبوا ( ، ) تجلسین : حتّی تجلسي (مثال : 

 کتبنَ (  تکتبنَ : لن تهبنَ : أن یذهبنَ () ) یذ(.مثال:حذف نمیشه جمع زنان ن)حذف نمی شود« ن » نیاید ، « وای » ، « ن » اگر قبل از ( 3

 ادات ناصبه ) أن لن لکی حتّی  لـ ( :  تاثیر معنایی

 ) مستقبل مثبت = سـ سوف : خواه /// مستقبل منفی = لن : نخواه ( نخواهد رفت .  = لن یذهبَ مثال :  ) مستقبل منفی ( . نخواه .= لن 

 تا بدانیم  : حتّی نعلمَ :  2که برود . مثال  : أن یذهبَ :  1. مثال  + بـی حتّی لـ أن کَ

 ) لـ دیدی : بـ دیدی (لـ ناصبه لـ جازمه + بـ 

 5درس  یافت نخواهید دست لنٰتَنالواٰ:(2ٰ 65یازدهم ص  5درس  نخواهیم توانست نٰنَستَطیعَٰ:(ٰل1 « : نخواه = لن» مثال های کتاب درسی 

 73یازدهم ص  5درس  هند نشستنخوا نٰیَجلِسنَٰ:(ٰل3  72و68 یازدهم ص
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 « :  بـأن + » مثال های کتاب درسی 

ٰ:2 4یازدهم ص  1درس  که باشند (ٰأنٰیَکونواٰ:1 ٰ:4 22یازدهم ص  2درس  که بشودٰ(ٰأنٰیَکونَٰ:3 4یازدهم ص  1درس  که باشند (ٰأنٰیَکُنَّ که  (ٰأنٰیأکَُّ

لواٰ:5 2یازدهم ص  1درس  بخورَد  که بنویسم (ٰأنٰأکتُبَٰ:7 2یازدهم ص  1درس  که عیب بگیری(ٰأنٰتَعیبَٰ:6ٰ 72یازدهم ص  5درس  دهند که تغییر (ٰأنٰیُبَدِّ

لَٰ:10 64یازدهم ص  5درس  که غیبت کنندٰ(ٰأنٰیَغیبواٰ:9 40یازدهم ص  3درس  که پر شود (ٰأنٰیَمتَلِئَٰ:8 21یازدهم ص  2درس   که به تأخیر بیندازد (ٰأنٰیُؤَجِّ

 که پاسخ دهند (ٰأنٰیَجیبَٰ:13 66یازدهم ص  5درس  که حل کنیدٰ(ٰأنٰتَحِلّواٰ:12 65یازدهم ص  5درس  که بنشینندٰ(ٰأنٰیَجلِسواٰ:11 65ص  یازدهم 5درس 

تلاش  که لواٰ:(ٰأنٰیُحاو16ِٰ 91یازدهم ص  7درس  که بیابیم (ٰأنٰنَجِدَٰ:15 77یازدهم ص  5درس  که تشکیل دهندٰ(ٰأنٰیُشَکِّلواٰ:14 66یازدهم ص  5درس 

 77یازدهم ص  6درس نوشته شود  که (ٰأنٰیُکتَبَٰ:17  68یازدهم ص  5درس  کنند

مِٰأ بر دو تا فعل تاثیر میذاره :« أن » به دلیل وجود واو عطف ، :  نکته مهم المُخاطَبینَٰبِکَلامٍٰجَمیلٍٰٰیَدعُوَٰبهاٰوٰٰیَعمَلَٰنٰیَجِبُٰعَلَیٰالمُتَکَلِّ

 50یازدهم ص  4درس مخاطبان را با سخنی زیبا به کار شایسته . دعوت بکند به آنها و  عمل کندبر گوینده واجب است که ٰ:حِٰإلیٰالعَمَلِٰالصّالِٰ

یازدهم ص  2درس سرپیچی نکند که  ٰ:يَٰ(ٰأنٰلاٰیَعص2ِٰ 2یازدهم ص  1درس  که یاد نکنیم (ٰأنٰلاٰنَذکُرَٰ:1« :  نـ+  لا أن» مثال های کتاب درسی 

 2درس  فرار نکند کهٰ(ٰأنٰلاٰیَهرُبَٰ:5  21یازدهم ص  2درس قطع نکند  کهٰ(ٰأنٰلاٰیَقطَعَٰ:4 21یازدهم ص  2درس ٰصحبت نکند کهٰلاٰیَتَکَلَّمَٰ:ٰ(ٰأن3 21

لَٰ(8ٰ 66هم ص یازد 5درس دروغ نگویند  که (ٰأنٰلاٰیَکذِبواٰ:7 50یازدهم ص  4درس ٰبا آن ها بحث نکند کهٰ(ٰأنٰلاٰیُجادِلَهُمٰ:6 21یازدهم ص  ٰأنٰلاٰیَتَدَخَّ

 52یازدهم ص  4درس دخالت نکند  که :

 51یازدهم ص  4درس  تا ببینم تو را حَتّیٰأراکَٰ:(2ٰ / 21یازدهم ص  2درس  تا تمام کند حَتّیٰیَفرُغَٰ:(1ٰ« :  + بـ  حتّی» مثال های کتاب درسی 

رَٰ:(5ٰ / 72یازدهم ص  5درس  تا انفاق کنید تّیٰتُنفِقواٰ:حَٰ(4ٰ 72یازدهم ص  5درس  تا داوری کند حتّیٰیَحکُمَٰ:(3ٰ /  4درس  دهد تغییر تا حَتّیٰیُغَیِّ

 68یازدهم ص  5درس  داوری کند تا :ٰیَحکُمَٰحَتّیٰ(6ٰ 50یازدهم ص 

 68یازدهم ص  5درس  بروند . تا :ٰیَذهَبنَٰٰي(ٰک1َٰ :«  کَی + بـ »های  مثال

 68یازدهم ص  5درس  شاد شوید . تا :ٰتَفرَحواٰي(ٰلِک1َٰ :«  + بـ لکی »های  مثال

تَهُمٰ:ٰیَکسِبَٰهُمٰوَٰیُقنِعَٰٰيلِکَٰ بر دو تا فعل تاثیر میذاره :«  لکی» به دلیل وجود واو عطف ، :  نکته مهم بدست  آن ها را و کندبقانع  تا مَوَدَّ

 50یازدهم ص  4درس  دوستی آنها را . بیاورد

 . تا غمگین نباشید لِکَیلاٰتَحزَنواٰ:ٰ(1: «  لکیلا + نـ »های  مثال
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 مضارع مجزوم :

 گویند .   می« مضارع مجزوم»بیایند به آن فعل ،  1و یا ادوات شرط ) إن من ما ( هرگاه قبل از فعل مضارع ، حروف جازمه ) لم ، لـِ ، لا (

 °   ° (إن من ما :  ° / .) لم لـِ لا :  دو فعل را« إن من ما»یک فعل را مجزوم میکنند و « لم لـِ لا »  « :إن من ما » و « لم لـِ لا » فرق 

ٰ:  1مثال  ٰ:  2مثال  لمٰیذهب  ٰمِنٰالخطأ:  3مثال  لنجلس  ٰقبلٰالکلامٰیَسلم   منٰیتأمّل 

  طریق میتواند مجزوم  بشود : 3فعل مضارع به 

 ° (م یذهب) یذهبُ : لنند : کنیم . ما تبدیل می«   °»  باشد آن را به « ــُــ » اگر آخر فعل مضاع  (1

 ) وای نونم حذف شده ( حذف می شود . « ن » بیاید ، « وای » ، « ن » بیاید ، قبلش را نگاه میکنیم . اگر قبل از « ن » اگر آخر فعل مضارع  (2

 مثال : ) یذهبان : لم یذهبا ( ، ) تکتبون : لم تکتبوا ( ، ) تجلسین : لم تجلسي ( .

 (  ) یذهبنَ : لم یذهبنَ ( )یکتبنَ : لم یکتبنَ (.مثال:ن جمع زنان حذف نمیشهحذف نمی شود )« ن » نیاید ، « وای » ، « ن » اگر قبل از ( 3

  « : لم + مضارع » معنای 

 ماضی نقلی( )ماضی ساده =نرفته است  =نرفت  =ما ذهب  =: لم یذهب  مثال )لم بر سر مضارع ، ماضی منفی داره( . لمٰ+ٰمضارعٰ=ٰماٰ+ٰماضیٰ:

1ٰ « :لم + مضارع » مثال های کتاب درسی  2ٰ 4یازدهم ص  1درس  توبه نکرد =ٰ(ٰلَمٰیَتُب   79یازدهم ص  6درس نشنید ، نشنیده است  =ٰ(ٰلَمٰیَسمَع 

 ایمان نیاورده اید  (ٰلَمٰتُؤمِنواٰ=5 79یازدهم ص  6درس ننوشتید ، ننوشته اید  (ٰلَمٰتَکتُبنَٰ=4 79یازدهم ص  6درس نرفتید ، نرفته اید  (ٰلَمٰتَذهَبواٰ=3

 6درس ندانسته اند  (ٰلَمٰیَعلَمواٰ=8 83یازدهم ص  6درس زاده نشده است  =ٰ(ٰلَمٰیولَد 7ٰ 83یازدهم ص  6درس نزاده است  =ٰ(ٰلَمٰیَلِد 6ٰ 83یازدهم ص  6درس 

10ٰ 85یازدهم ص  6درس سفر نکردم  =ٰ(ٰلَمٰاسُافِرٰ 9 83یازدهم ص   85یازدهم ص  6درس بازنگشت  =ٰ(ٰلَمٰیَرجَع 

                       نرفت=  لَم یَذهَب    مثال : مٰ+ٰمضارعٰ=ٰماٰ+ٰماضیٰ.لَٰ*  قاطی نشود : « لِمَ »با  « لَم» 

  50یازدهم ص  4درس  چیزی را می گویید که عمل نمی کنید . چراتَقولونَ ما لا تَفعَلون :  لِمَ مثال :   ؟لِمَٰ=ٰچراٰ* 

بیاید ، به جای ساکن ، کسره میگذارند . به این کسره ، کسره ی عارضی «  الـ » اگر آخر فعل ساکن باشد و پس از آن  کسره عارضی :ه نکت

 لم یذهبِ التلمیذ : مثالکسره عارضی (  =) ساکن + الـ دار میگویند . 
 

لم + مضارع استفاده می  (2فعل ماضی ( 1 باشد از  «اضیة أمسِ ، سنة م» * اگر قید زمان جمله :  جمله قید زمانو فعل هماهنگی * 

 استفاده می کنیم .،  لن (2سـ سوف  (1باشد از  «سبوع قادم غداً ، اُ » و اگر قید زمان جمله  کنیم

  85یازدهم ص  6درس  غَداً إلی المَلعَبِ  لَن یَرجَعَ هُوَ مثال قید زمان مستقبل : 

نَتَینِ الماضیَتَینِ  يف افِر  لَم اسُأنا مثال قید زمان ماضی :   85یازدهم ص  6درس السَّ

                                                           
ٰیادآوری جملات شرطی : ادوات شرط + فعل شرط + جواب شرط . مثال .  1   . ح ٰتَنجَٰٰإنٰتَدرُس 
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 انواع لـِ :

 ) لـِ امر ( لـِ جازمه (3لـِ ناصبه  (2لـِ جارهّ   (1 داریم : « لـِ » نوع  3

 می آیند .  فعل مضارعبر سر « لـ ناصبه و لـ جازمه » می آید و و مصدر بر سر اسم « لـ جارّه »  نکته :

ِـ   « . لـ جازمه : باید « » لـ ناصبه :  تا « »  ره : برای لـ جا»  :ترجمه انواع ل

ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ   تلاش بکندباید  :ٰیجتهد ٰلمثال :  =ٰبایدٰبـٰ....ٰٰ.ٰلـِٰٰ+ٰفعل 

  بـ دیدی««« دیدی  لـ                          انسان باید تلاش بکند الإنسانٰ:ٰلیجتهدِٰ مثال :.ٰ=ٰبایدٰبـٰ....ٰٰٰلـِٰ+ٰفعلِٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

  ) چه جازمه ، چه ناصبه (تلاش بکند                                                  تا :یجتهدَٰلمثال :  بـٰ....ٰٰ.ٰتا=ٰٰلـِٰٰ+ٰفعلَٰ          

ِـ » برای تشخیص انواع   به فرمول های زیر دقت کنید : « ل

ٰعنٰالکذبٰنبتعدلمثال : جازمهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰاگرٰجملهٰیکٰفعلیٰباشد1ٰٰٰ

ٰجمالهاٰلیشاهدواالاطفالٰإلیٰالحدیقةٰذهبٰمثال : ناصبهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰاگرٰجملهٰدوٰفعلیٰباشد2ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

ٰربّٰهذاٰالبیتٰفلیعبدوامثال : جازمهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰفلـ...ٰ/ٰٰولـ...(3ٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

ٰنونلیتوکِّٰالمومٰٰ–لیذهبِٰالتلمیذٰمثال : جازمهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰٰٰٰٰٰٰٰٰلـٰ+ٰکسرهٰعارضی4ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰبیتٰاللهٰالحرامٰ!ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰلحجّٰیذهبٰالمسلمونٰإلیٰمکّةٰالمکرّمةٰمثال : جارهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰٰٰٰٰٰٰٰٰلـٰ+ٰاسم5ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

ٰلتکوینٰ–لتهذیبٰٰ-لإکرامٰٰ-لتنبُّهٰٰ-لتناوُلٰمثال : جارهٰ.2ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰٰٰٰٰٰٰٰٰلـٰ+ٰمصدر6

ٰللمدرسةٰ–للوصولٰٰمثال : جارهٰ.ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ(ٰٰٰٰٰٰٰٰٰللـٰٰ=ٰلـٰ+ٰالـ7ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

 80یازدهم ص  5درس برای یادگیری  لِتَعَلُّمٰ: : «لـ + مصدر »  های کتاب درسیمثال 

  : «لـ ناصبه » های کتاب درسی مثال 

 68یازدهم ص  5درس  تا قرار بدهد . تا :ٰ:ٰلِیَجعَل1َٰٰمثالٰ

لُماتِٰإلیٰالنّورِٰ:ٰکُملِیُخرجَِٰعَلَیکُمٰوَٰمَلائِکَتُهُٰٰيیُصَلّٰٰيهوَٰالّذ:2ٰٰمثالٰ است که ) خود ( و فرشتگانش بر شما درود می فرستد  او کسی مِنَٰالظُّ

 72یازدهم ص  5درس . شما را از تاریکی ها به سوی نور تا بیرون بیاورَد

 73یازدهم ص  5درس  . تا بنشینیمبرگشتیم  :لِنَجلِسَٰ:ٰرَجَعنا3ٰٰمثالٰ

 

 

                                                           

 ) تفعیل تفعّل مفاعلة تفاعل إفعال إفتعال إنفعال إستفعال (             مصدر : .2 
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  : «لـ جازمه » های کتاب درسی مثال 

ٰفَٰ:1ٰٰمثالٰ  81یازدهم ص  6درس  . دهد باید انجامپس  :ٰلیَعمَل 

ِٰعَلَیٰالِلهٰفَٰ:2ٰٰمثالٰ  83یازدهم ص  6درس  . توکل بکنندبر خدا  بایدمؤمنان تنها  المُؤمِنونَٰ:ٰلیَتَوَکَّّ

ٰهَذاٰالبَیتِٰٰیَعبُدوافَلٰ :3ٰٰمثالٰ  84یازدهم ص  6درس  . باید بپرستندپس پرودگار این خانه را  :ٰرَبَّ
 

 انواع لا : 

ٰ  ،ٰنٰراٰحذفٰمیٰکندٰ،ٰکسرهٰعارضیکندٰنهیٰ:ٰدستوریٰ،ٰساکنٰمیٰٰٰ                             

 فعلٰلاٰ+ٰٰٰٰٰٰ

ٰنفیٰ:ٰغیرٰدستوریٰ،ٰساکنٰنمیٰکندٰ،ٰنٰراٰحذفٰنمیٰکندٰ                              

ٰ – است چون آخر فعل را ساکن نکرده است نفی مثالٰ:ٰلاٰیذهبُٰ: لاٰتکتبونٰ – آخر فعل را ساکن کرده است است چون نهی :ٰلاٰتحزن 

است چون ن را حذف  نهی لاٰتجلسيٰ: – است چون ن را حذف کرده است نهی لاٰتجلسواٰ: – است چون ن را حذف نکرده است نفی :

ثِٰالناسٰ:لاٰتُٰ - است چون ن را حذف کرده است نهی لاٰتفرحاٰ: – کرده است  .استاست چون فعل کسره عارضی گرفته  نهی حدِّ

 لا یکتبُ : نمی نویسد .  –نمی روید  لا تذهبون :غیر دستوری است و فقط فعل را منفی می کند . مثال :  « :لا نفی » ترجمه 

لاٰ / 51یازدهم ص  4درس  نمی ترسد لاٰیَخافُٰ: / 50یازدهم ص  4درس  عمل نمی کنید لاٰتَفعَلونٰ: : «فی لا ن» مثال های کتاب درسی 

ثُٰ: / 52یازدهم ص  4درس  داند ینم یَعلَمُٰ:  لاٰیَخشَعُٰ: / 54یازدهم ص  4درس  شود نمی سیر لاٰتَشبَعُٰ: / 52یازدهم ص  4درس  گوییم نمی سخن لاٰنُحَدِّ

 لاٰیُسمَعُٰ: / 54دهم ص یاز  4درس  شود نمی برده بالا لاٰتُرفَعُٰ: / 54یازدهم ص  4درس  رساند نمی سود لاٰیَنفَعُٰ: / 54یازدهم ص  4درس  کند نمی فروتنی

 96یازدهم ص  7درس  نمی خواهد ، میل ندارد :ٰيلاٰتَشتَهِـ / 56یازدهم ص  4درس  نمی دانی لاٰتَعلَمُٰ: / 54یازدهم ص  4درس  شنیده نمی شود

 « : لا نهی » ترجمه 

                   نزن  ° :لا تضرب –نرو  ° :لا تذهبمثال : مخاطب :                                 

 ــ :°ــ« + لا » 

 نباید برویم ° :لا نذهبنباید بروم .  ° :لا أذهبنباید برود .  °  :لا یذهبمثال :  متکلم  : نباید بـ ... . –غایب              

 نمی روید . لا تذهبون :وید . نر لا تذهبوا : مخاطب :نمی روند //  لا یذهبون :نباید بروند .  لا یذهبوا : غایب : مثال بسیار مهم  :

 استفاده بشود قطعاً غلط است .« نباید » نکته مهم : اگر برای مخاطب ها از کلمه ی 

 نباید بروید .  ترجمه غلط :نروید .  ترجمه صحیح : لاٰتذهبواٰ:مثال : 

تمام حقوق مادی و معنوی این اثر برای انتشارات فولیتو محفوظ می باشد.

www.fullito.com : سایت رسمی موسسه



 شهرام نهاری                                                                                                                               ویژه امتحانات نهایی – یازدهمجزوه عربی 

 

32 
 

ةَ لِ . مثال : رود = نرود نباید ب نکته خارماکوفی : = گفتارشان نباید تو را غمگین کند = گفتارشان تو را  لّهِ جَمیعاً لایَحزُن ک قَولُهُم إِنَّ العِزَّ

 (1402)انسانی  غمگین نکند

 مثال های کتاب درسی : 

ٰ/  4یازدهم ص  1درس  نباید مسخره کند :ٰلاٰیَسخَرٰ  لا نهی بر سر غایب :  4یازدهم ص  1درس  نباید غیبت کند :ٰلاٰیَغتَب 

ٰ : مخاطبلا نهی بر سر  ٰ / 56یازدهم ص  4درس  نگو :ٰلاٰتَقُل  ٰ / 64یازدهم ص  5درس  فرار نکن :ٰلاٰتَهرُب   / 85یازدهم ص  6درس  ناامید نشو :ٰلاٰتَیأس 

 59و2یازدهم ص  ندهید زشت های لقب یکدیگر به لاٰتَنابَزواٰبالالقابٰ:/  2یازدهم ص  1درس  نگیرید عیب لاٰتَلمِزوٰ:

سواٰ: بوهمٰ: / 2دهم ص یاز  1درس  نکنید جاسوسی لاٰتَجَسَّ  3یازدهم ص  1درس  ندهید لقب را آنان لاٰتُلَقِّ
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 عربی یازدهم ) افعال ناقصه ( 7درس 

 شد  ) أصبح و صارَ مترادف هستند (/ٰصارٰ:ٰٰشد/ٰأصبحٰ:ٰٰنیست/ٰٰلیسٰ:ٰٰبودکانٰ:ٰ افعال ناقصه را نام ببرید :

یَصیرُ  مضارعٰ:صارَ ،  ماضیٰ:( )  لیس مضارع ندارد مضارعٰ:لیس ،  ماضیٰ:) ° ( کنُ امرٰ:یکون ،  مضارعٰ:کان ،  ماضیٰ:) 

 یُصبِحُ (  مضارعٰ:أصبَحَ ،  ماضیٰ:( ) 
 

 «  :کان » معنایی  کاربرد 5

 93یازدهم ص  7درس در بسته بود . کان = بود : کانَ البابُ مُغلَقاً :  : 1کاربرد 

 می باشد .   « است » یر ، کان به معنایمور همیشگی و تکرار پذا (2صفات خدا  (1معمولاً برای کان = است :  : 2کاربرد 

ٰالَلهٰ:1ٰٰمثالٰ ٰشَیءٍٰعَلیماًٰ:ٰکانَٰإنَّ  98یازدهم ص  7درس  استخدا به هر چیزی دانا  بِکَُِّّ

ٰالَله2ٰٰمثالٰ  93یازدهم ص  7درس  استقطعاً خدا آمرزنده و مهربان  :غَفوراًٰرَحیماًٰٰکانَٰ:ٰإنَّ

 97یازدهم ص  7درس  . استآمرزش بخواهید از پروردگارتان که او بسیار آمرزنده  غَفّاراًٰ:ٰکانَٰٰ:ٰإستَغفِرواٰرَبَّکُمٰإنَّه3ُٰٰمثالٰ

ٰالعَهد4َٰٰمثالٰ    94یازدهم ص  7درس  و به عهد و پیمان وفا کنید ، زیرا پیمان مورد سوال است .ٰ:ٰمَسئولاًٰٰکانَٰ:ٰوَٰأوفواٰبِالعَهدِٰإنَّ

 94یازدهم ص  7درس به راستی در یوسف  و برادرانش برای پرسندگان نشانه هایی است  إخوَتِهِٰآیاتٌٰللسّائِلینَٰ:یُوسُفَٰوَٰٰيفٰکانَٰ:ٰلَقَد5ٰٰمثالٰ

  98کنکور انسانی زمین در بهار ، سرسبز است .  الرَّبیعِٰمُخضَرَّةًٰ:ٰي:ٰکانَتِٰالأرضُٰف6ٰمثالٰ

 می رفت . :کان یذهب . مثال :  مــــــــــــی، بگرد دنبال  ستمراررررررریماضی ادر ترجمه  . ماضی + مضارع = ماضی استمراری : 3کاربرد 

 می رود یذهب : –می رفت  کان یذهب :( مضارع . مثال:  2( ماضی استمراری 1برای دو نوع فعل می آید. « می » علامت  بپا اشتباه نکنی :

 20یازدهم ص  2درس  گوش می دادند کانٰیَستَمِعونٰ::2ٰٰمثالٰ    93یازدهم ص  7درس می شنیدند .  :ٰ:ٰکانواٰیَسمَعون1َٰٰمثالٰ

کاةِٰٰکانَٰیَأمُرُٰ:3ٰٰمثالٰ لاةِٰوٰالزَّ  94یازدهم ص  7درس  . فرمان می دادخود را به نماز و زکات  خانواده :ٰأهلَهُٰبِالصَّ

 لیل وجود واو عطف کان بر تمامی فعل های بعد خود تأثیر میگذارد() اکثراً به د :امی فعل های بعد از خودش تأثیر بگذارد تواند بر تم کان مینکته مهم : 

لّابَٰبِسُلوکِهُٰٰیَضُرُّٰبَینَهُمٰطالِبٌٰمُشاغِبٌٰقَلیلُٰالأدَبِٰ،ٰٰکانَٰ:1ٰٰمثالٰ ٰیَهمِسُٰخَلفَهٰوٰتارَةًٰٰيمَعَٰالَّذٰیَتَکَلَّمُٰتارَةًٰإلیٰالوَراءِٰوٰٰیَلتَفِتُٰالطُّ

بّورَةٰ:ٰیَکتُبُٰٰجَنبَهٰحینَٰٰیَجلِسُٰٰيإلیٰالّذ مُٰعَلیٰالسَّ می که با رفتارش به دانش آموزان زیان  بودمیان آنها دانش آموز اخلالگر بی ادبی  المُعَلِّ

با  می نوشتو یک بار هنگامی که معلم روی تخته سیاه  صحبت می کردو با کسی که پشتش بود  دبر می گردانْ، یک با روی خود را به پشت  درسانْ

 20یازدهم ص  2درس  . سخن می گفت، آهسته  می نشستش کسی که کنار
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ةِٰالثّالِثَةِٰٰيوٰف:2ٰٰمثالٰ و در زنگ سوم با یک همکلاسی مثل خود صحبت می کرد و می  :ٰضحَکُٰمَعَٰزَمیلٍٰمِثلِهِٰوٰیَٰٰکانَٰیَتَکَلَّمُٰالحِصَّ

 20یازدهم ص  2درس  خندید

کان مثال : ) ماضی با ماضی ، خیلی ماضی ، ماضی بعید ( .  بـــود ، بگرد دنبال بـــعیده ماضی در ترجم ماضی + ماضی = ماضی بعید  . : 4کاربرد 

 رفته بود  :  ذهب

 93یازدهم ص  7درس  دانش آموز شنیده بود :ٰکانَٰالطّالِبُٰسَمِعَٰ=ٰکانَٰالطّالبُٰقَدٰسَمِعَٰٰ= کان + قد + ماضی : کان + ماضیدقتٰ:ٰ

 

 ) فرمول های زیر در ابتدای جمله می آیند (   در عربی  :« د ، ندارد / داشت ، نداشت دار» معادل  : 5کاربرد 

 دارویی داریم : عندنا دواءٌ  -او برادری دارد  له أخٌ :مثال :  ( + اسم = دارد . لـِٰ،ٰعندٰ،ٰلَدیٰ ) 

 . داشت کتابی زدانش آمو کتاب : للتلمیذکان مثال :  . ( + اسم  = داشت لـِٰ،ٰعندٰ،ٰلَدیٰ کان + ) 

 . نسخه ای ندارموصفةٌ :  يما عند / ندارد کتابی دانش آموز کتاب : للتلمیذ لیسمثال :  . ( + اسم  = ندارد لـِٰ،ٰعندٰ،ٰلَدیٰ ما ، لیس + ) 

 . کتابی نداشتم : کتابٌ  يما کانَ عندمثال :  . ( + اسم  = ندارد لـِٰ،ٰعندٰ،ٰلَدیٰ ما + کانَ + ) 

 « : اسم  لـ +» مثال های 

 10یازدهم ص  1درس .  شلوارهایی بهتر دارد لَهُٰسَراویلُٰأفضَلُٰ:(1ٰ

 21یازدهم ص  2درس  دانش آموز در حضور معلّم آدابی دارد . مَحضَرِٰالمُعَلِّمِٰآدابٌٰ:ٰيلِلطالبِٰف(2ٰ

 50یازدهم ص  4درس  سخن آدابی دارد . لِلکَلامِٰآدابٌٰ:(3ٰ

 90یازدهم ص  7درس دارد . « القاموس » فیروز آبادی واژه نامه ی مشهوری به نام  مَشهورٌٰبِاسمِٰالقاموسِٰ:ٰمُعجَمٌٰيِّٰللفیروزآباد(4ٰ

 « : کان + لـ + اسم » مثال های 

عِٰدَورٌٰعَظیمٌٰف(1ٰ  90یازدهم ص  7درس  نقش مهمیّ در این تأثیر داشت .« ابن مقفعّ »  هذاٰالتَّأثیرِٰ:ٰيکانَٰلِإبنِٰالمُقَفَّ

ةٍٰ:ٰيکانَٰلٰ(2  93یازدهم ص  7درس .  انگشتر نقره داشتم خاتَمُٰفِضَّ

 « : عند + اسم » مثال های 

 10یازدهم ص  1درس  به قیمت پنجاه هزار تومان داریم . عِندَناٰبِسِعرِٰخَمسینَٰألفٰتومانٍٰ:(1ٰ

 10یازدهم ص  1درس  چه رنگی دارید ؟ . ٰلَونٍٰعِندَکُمٰ؟ٰ:يُّٰأ(2ٰ

 95یازدهم ص  7درس سر درد دارم .  اعٌٰ:صُدٰيعِند(3ٰ

کَّرِٰ؟ٰ:(4ٰ مِٰعِندَکَٰأمٰمَرَضُٰالسُّ  95یازدهم ص  7درس  فشار خون داری یا مرض قند ؟ أٰضَغطُٰالدَّ
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 95یازدهم ص  7درس تب شدیدی داری .  شَدیدَةٌٰ:ٰعِندَکَٰحُمّی ٰ(5ٰ

 « : کان + عند + اسم » مثال های 

 93یازدهم ص  7درس  تختی چوبی داشتم ٰ:يٰ سَریرٌٰخَشَبٰيکانَٰعِند(1ٰ

 « : ما + کان + عند + اسم » مثال های 

1ٰ)ٰ   90یازدهم ص  7درس  اعراب نداشتند . عِندَٰالعَرَبٰ:ٰماٰکانَت 

 « : ما + عند + اسم » مثال های 

 70یازدهم ص  5درس نسخه ای ندارم .  وَصفَةٌٰ:ٰيماٰعِند(1ٰ

مِٰوٰٰيماٰعِند(2ٰ رِٰ:ٰضَغطُٰالدَّ کَّ  95یازدهم ص  7درس  فشار خون و بیماری قند ندارم .لاٰمَرَضُٰالسُّ

 « : لیس + لـِ + اسم » مثال های 

 50یازدهم ص  4درس او نباید در آنچه به آن دانشی ندارد ، صحبت کند .  ماٰلَیسَٰلَهُٰبِهِٰعِلمٌٰ:ٰيعَلَیهِٰأنٰلاٰیَتَکَلَّمَٰف(1ٰ

 50یازدهم ص  4درس  از چیزی که به آن دانشی نداری ، پیروی نکن . هِٰعِلمٌٰ:لاٰتَقفُٰماٰلَیسَٰلَکَٰبِٰ(2ٰ

 97یازدهم ص  7درس آنچه به آن دانشی ندارم .  بِهِٰعِلمٌٰ:ٰيماٰلَیسَٰل(3ٰ

 65یازدهم ص  5درس  چرخ یدکی نداریم . ٰ:يٰ لَیسَٰلَناٰإطارٌٰإحتِیاط(4ٰ

 

 یه جمع بندی توووووووووووپ : 

 ( لم + مضارع = ماضی منفی 2( ماضی استمراری 1 ی ماضی :مضارع در معنا

 کان به معنای است .  –لیس به معنای نیست  –فرمول شرط ) إن من ما إذا (  ماضی در معنای مضارع :

 ( ماضی + ماضی ) جمله وصفیه ( 2( کان + ماضی 1 جمع بندی ماضی بعید :

 جمله وصفیه (ی + مضارع ) ( ماض2( کان + مضارع 1 جمع بندی ماضی استمراری :

 ( فعل شرط4( ( مضارع + مضارع ) جمله وصفیه 3( لـ + بـ ) چه جازمه چه ناصبه ( 2( أن کی لکی حتّی + بـ 1 جمع بندی مضارع التزامی :
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 نشانه اسم : 4

 مُنقِذ ، مُخلص ، مُجرمون:ٰٰ...(ٰمُــ4ضرة  محا (ٰةٰـةٰ:3کتابٌ   ــٌٰٰ:ــــٍٰـــ(ٰـ2ًٰالرجل  (ٰالـٰ:1 نشونه اسم رو بلد باش : 4

 

 اسم از لحاظ تعداد :

  نفر 3بیش از  جمع :  نفر 2 مثنی :  نفر 1 مفرد :

 کتابانِ ، طالبینِ . مثال :   ینِٰ انِٰٰٰ مثنی :                رجل ، کتاب ، تلمیذنشانه ندارد . مثال : مفرد : 

ونَٰٰٰینَٰذکر : م                                               

سالم                                    

اتمونث :                         جمع                       

  :ٰطالبمساجدٰ:ٰمسجدٰ/ٰطُلّابٰ                     مکسرّ                            

جمع مذکر ینَ :مثنی /  حواسا جمع : ینِ :  

 عطشان، نسان ، إ 41یازدهم ص  3درس  چرخیدن دَوَران :،  یازدهم 26ص ، خُسران  یازدهم 26ص  عُدوان نیستند و مفردند : * این کلمات مثنی

 ،کسلان ، غضبان ، جوعان ، طَیَران ، نسیان ، 

 96یازدهم ص  7درس آهوها غِزلان : ،  یازدهم 35ص  شاخه هاغصان : أ* این کلمات مثنی نیستند و جمع هستند : 

 * این کلمات جمع مونث سالم نیستند و جمع مکسر می باشند : اموات ، ابیات ، اصوات ، اوقات ، التفات ) التفات مصدر و مفرد است (ٰ

 تمارین ، شیاطین ، قوانین ، میادین ، مساکین ، موازین،  دهم 118ص بساتین * این کلمات جمع مذکر سالم نیستند و جمع مکسر می باشند : 

  انوادگی !!!!روابط خ

/ٰأخَواتٰ:94ٰٰیازدهم ص  7درس  جمع برادر/ٰإخوةٰ:94ٰٰو73و31یازدهم ص  جمع برادرإخوانٰ:ٰٰبرادر ، 2/ٰأخَوانٰ:ٰٰخواهراخُتٰ:ٰٰبرادر ،أخٰ:ٰ

ٰٰجمع خواهر  

 برادران من/ٰإخوتيٰ:ٰٰپدر و مادر من/ٰوالدايٰ:ٰٰبرادر من 2/ٰأخوايٰ:ٰٰخواهر من 2اخُتايٰ:ٰ
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 شخیص ماضی و مضارع :ت

 نکته ی ناز !!! درباره ی تشخیص ماضی و مضارع : 2

                             نداشته باشد ماضی است .« أتین » داشته باشد مضارع است . ولی اگر فعلی در ابتدای خود « أتین » اگر فعلی در ابتدای خود  نکته اول :

 جلسَ  کتبَ  مثالٰماضیٰ: – نکتبُ اشُاهدُ  بُ کتأ  تجلسُ  یذهبُ  مثالٰمضارعٰ:

 ماضی است ( اِجتَهَدَ  نیست )« أتین » جزو « اِ » مضارع هستند ( .  أذهبُ ارُیدُ هست ) « أتین » جزوِ « اَ اُ »  دقت :

 ت، تعلّمت ، ضربتمکتبوجود داشته باشد ، ماضی است . مثل : « ت تما تم تنّ » اگر در آخر فعلی علامت های نکته دوم : 

دارند . همچنین باب  «تـ » خود  ماضیدر ابتدایِ  «تفعُّل ، تفاعلُ » تا باب باشه . باب  3در تشخیص ماضی و مضارع حواست به نکته سوم : 

. ) ماضی این سه باب  نیست« أتین » مالِ خودِ باب است و حروف مضارعه « تـ أ » دارد . دقت کن که این  «أ » در ابتدای ماضی خود  «إفعال » 

لَٰ،ٰتَفاعَلَٰ أفعَلَٰ:  بَٰٰ–أخلَصَٰٰأکرَمَٰ»ٰ( . بنابراین فعلهایی مثل ٰتَفَعَّ عَٰتَعَجَّ  ماضی هستند . «ٰتَکاثَرَٰٰتَناسَبَٰٰ–ٰتَوَقَّ

 

 قراردادنِ فعلِ مناسب در جای خالی :

 ذهبواالتلامیذ  * فعل وسط جمله باید با اسم قبل از خود مطابقت داشته باشد . مثال :

 * اگر فعلی اولِ جمله بیاید و فاعلِ آن ، ظاهر باشد ؛ فعل باید به صورت مفرد بیاید هر چند فاعلش مثنی یا جمع باشد . 

 النّساء بُ ذهَ تَ  –الرجال  بُ ذهَ یَ   مثال مضارع :. المسلمات  ذَهَبَت   –ذَهَبَ المسلمون  مثال ماضی :

لّا  خَجِلَ  مثال کتاب درسی :  66یازدهم ص  5درس مِن فِعلِهِم :  إعتَذَرواو  نَدِموابُ و الطُّ

. مثال : * دقت : اگر فعلِ اولِ جمله را مفرد بیاوریم و فاعلش ، جمع یا مثنی باشد ، در ترجمه فارسی ، آن فعل را به صورت جمع ترجمه می کنیم 

 . رفتنددانش آموزان  التلامیذ : ذهب

  یورُ ت الطُّ بَ هَ ذَ زن می آید . مثال :  1نی : فعل برای جمع غیر انسان به صورت زن . یع 1* جمع غیر انسان = 

 « ...  ـ کمُا کمُ... ، کَ  أنتما أنتم ، أنتَ أیّتها أیّها » * به غایب و مخاطب بودن هم دقت کن .  نشانه های مخاطب : 

  می آید . فعل امر،  «رَجاءً ، مِن فَضلِک » * بعد از 
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 : یرِ فعل هاپیدا کردن ضم

 ضمیره است .  3ضمیره است . و فعل ) تـ....انِ (  2جا مشکل داریم . فعل ) تـ....ـُ (  2ضمیره هستند . فقط  1* همه ی فعل ها 

 ابتدای فعل  : 

 نُشاهدُ  –نحن                          نَذهبُ                 نــ....      

 انتهای فعل : 

  ذَهَبَت                             يه                          ت  

 تُ تُ                          أنا                             ذَهَب  

 تَ ذَهَب        تَ                          أنتَ                     

 تِ هَب  ذَ       تِ                          أنتِ                     

 ذَهَبتُم      تُم                         أنتم                      

 ذَهَبتما     تُما                        أنتما                     

 ذَهَبتنّ     تُنّ                        أنتنّ                       

 رد(                     ذَهَبام2ا                        هما )

 زن(                     ذَهَبَتا2تا                       هما )

 وا                         هم                             ذَهَبوا

 ـ   نا ذَهَب      )ماضی(                     نحن                  )ما!(ـنا ـ

 ذَهَبَ              هوَ                                             ......ــَـ

 تَذهبینَ  - يإذهَب    ینَ                   أنتِ                       - ي

 انتهای فعل  :  –ابتدای فعل 

َـــ                      هوَ                                              اُخرِجَ  -أنزَلَ             أ اُ ....ـ

 اُشاهدُ  –أ اُ ....ـــُـ                      أنا                                                  أذهبُ        

 یُشاهدُ  -هوَ                                                 یَذهبُ                        ــُـیــ....       
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 تُشاهدُ  -تَذهبُ                                        يه –أنتَ                        ــُـ....تــ       

 یُشاهدونَ  -یــ....ونَ                      هُم                                               یَذهبونَ        

 تُشاهدونَ  –أنتم                                              تَذهَبونَ         تــ....ونَ                     

 أرسَلوا  –هم                                               ذَهَبوا                  ماضیــ... ونَ       

 یُشاهدنَ  -یَذهبنَ                        نَ                       هنّ                        یــ....       

 تُشاهدنَ   -.نَ                       أنتنّ                                              تَذهبنَ ...تــ       

 لنَ أرسَ  –هنّ                                               ذَهَبنَ                   ماضیــ...نَ        

 یُشاهدانِ  -مرد غایب(                            یَذهبانِ  2انِ                      هما )یــ....       

 زن غایب(                           2.انِ                      هما )...تــ       

 تُشاهدانِ  -تَذهبانِ                       زن مخاطب(    2أنتما )                                       

 مرد مخاطب( 2أنتما )                                       

 رو کنار هم یاد بگیر تا قاطی نکنی :  آخرِ فعل هستندنشانه هایِ زیر رو که مربوط به 

 زنان (جمع نَٰ:ٰٰجمع مردان ( ) ونَٰ:ٰ–وٰمثنی ( ) انِٰ:ٰٰ–اٰٰأنتِ ( ) ینَٰ:ٰ–ٰي) 

 : نکنی  بپا قاطی

 أجلَسوا    –ذَهَبوا                                               وا                       هُم ماضیـ...ـ             

 تُم أجلَس –ذَهَبتُم                                  أنتم                       تُم             ماضیـ..ـ        

 أجلَسنَ    –ذَهَبنَ                                   هنّ                                 نَ   ماضیـ...             

 أجلَستُنَّ  –ذَهَبتُنَّ                                  أنتنّ                               تُنّ    ماضیـ...        
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 غایب

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 ه یَذهَبُ  بَ هَ ذَ  هو مرد غایب 1

 ها بُ ذهَ تَ  ذَهَبَت   هی زن غایب 1

 هما بانِ ذهَ یَ  باهَ ذَ  هما مرد غایب 2

 هما بانِ ذهَ تَ  تابَ هَ ذَ  هما زن غایب 2

 هم بونَ ذهَ یَ  بواهَ ذَ  هم جمع مرد غایب

 هنّ  بنَ ذهَ یَ  هبنَ ذَ  هنّ  جمع زن غایب

 مخاطب

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 کَ  ذهبُ تَ  ذهبتَ  أنتَ  مرد مخاطب  1

 کِ  بینَ ذهَ تَ  ذهبتِ  أنتِ  زن مخاطب  1

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتما مرد مخاطب  2

 ماکُ  بانِ ذهَ تَ  مابتُ هَ ذَ  أنتما زن مخاطب  2

 مکُ  بونَ ذهَ تَ  مبتُ هَ ذَ  أنتم جمع مرد مخاطب 

 نَّ کُ  بنَ ذهَ تَ  نَّ بتُ هَ ذَ  أنتنّ  جمع زن مخاطب 

 متکلم

 ضمیر متصل فعل مضارع فعل ماضی ضمیر منفصل صیغه

 ي بُ أذهَ  بتُ هَ ذَ  أنا متکلم وحده )زن و مرد مشترک(

 نا بُ ذهَ نَ  بناهَ ذَ  نحن متکلم مع الغیر )زن و مرد مشترک(
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 : عدد* 

 معدود : بُز (  / 3بُز ) عدد :  3چیزی را که می شماریم . مثال : معدود :  و ... 5 – 4 – 3 – 2 – 1عدد : 

( ) پنج : أربعةٰ( ) چهار :  ثلاثةسه :  ( )إثنانٰإثنتانٰإثنینٰإثنتینٰ( ) دو : واحدٰ) یک : رو حفظ کن !! :  10تا  1اعداد 

 (عشرةٰ( ) ده : تسعةٰ( ) نه : ثمانيةٰ( ) هشت : سبعةٰ( ) هفت : ستّةٰ( ) شش :  خَمسة

 90،  80،  70،  60،  50،  40،  30،  20 عقود ) دهگان ( :

 خمسونَ  :50ٰ()  أربعینَ  أربعونَ  :40ٰ( )  ثلاثینَ  ثلاثونَ  :30ٰ( )  عشرینَ  عشرونَ  :20ٰ)  عدد + ونَ ینَ . فرمول عقود :

    ( تسعینَ  تسعونَ  :90ٰ( )  ثمانینَ  ثمانونَ  :80ٰ( )  سبعینَ  سبعونَ  :70ٰ( )  ستّینَ  ستّونَ  :60ٰ( )  خمسینَ 

  ( 10و  8:  18( )  10و  5:  15( )  70و  6:  76( )  80و  5:  85) مثال: یکان + دهگان .  قانون اعداد در عربی :

  عشر ( ة: ثمانی 18عشر ( )  ة: خمس 15و سبعون ( )   ة: ستّ  76و ثمانون ( )  ة: خمس 85( )  ونو عشر  ة: ثلاث 23)  مثال :

 عشر (  ة: تسع 19و ستّون ( )   ة: ثلاث 63)  مثال :می گذاریم . « و » ، « به بعد  21» نمیگذاریم ولی از « و » ، «  19تا  11» از  نکته :

« واحد » از کلمه ی   91و  81و  71و  61و  51و  41و  31و  21استفاده می کنیم ولی برای اعداد  «أحد » ، از کلمه  11برای عدد  نکته :

  : واحد و أربعون ... ( 41 /: واحد و ثلاثون  31 /: واحد و عشرون  21: أحد عشر ( )  11) استفاده می کنیم . مثال : 

 ...یکم یکمین ، دوم دومین ، سوم سومین  رتیبی :( ت2 یک ، دو ، سه ، چهار ، ... اصلی ) شمارشی ( :( 1دسته تقسیم می شود:  2نکته : عدد به 

 فرمول اعداد ترتیبی : 

 درس سوم ، سومین درس الدرس الثالث :. مثال : *  ) دو تا الـ دار ،، بر وزن فاعِل ،،  ـُـم  ـُـمین ( * الـ   الـ  ،، فاعلِ  ،،  ـُـم  ـُـمین

 ) إثنان : ثاني ( ) ثلاث : ثالِث ( ) أربع : رابِع () خمس : خامِس ( برن ، اینجوری میشن : « فاعِل » وقتی اعداد بر وزن نکته : 

  ) ستّ : سادِس ( ) سبع : سابِع ( ) ثماني : ثامِن ( ) تسع : تاسِع ( ) عشر : عاشِر (

 = یکم یکمین = عدد ترتیبی الأوّل                    = یک = عدد اصلی  واحد     : 1نکته مهم درباره عدد 

 = یکم یکمین = عدد ترتیبی  الُاولی   = یک = عدد اصلی                    واحدة                                             

ةِٰالاولی ٰ(1ٰ:  کتاب درسیمثال های  یک  حَقیقَةًٰواحِدَةًٰ:(3ٰ 2یازدهم ص  1درس  آیه اول :ٰلأولی ٰالآیَةُٰا(2ٰ 20یازدهم ص  2درس  زنگ اول :ٰالحِصَّ

 65یازدهم ص  5درس یک هفته  اسُبوعٍٰواحدٍٰ:(4ٰ 34یازدهم ص  3درس حقیقت 

 )أحد : حادي(.می آید« یازدهُم  الحاديٰعشرٰ:» کاربرد دارد که اگر ترتیبی بشود به صورت « یازده أحدٰعشرٰ:ٰ» فقط در عدد « أحد» نکته :
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« الـ » بگیرند ، ترتیبی هستند و اگر بدون « الـ » ، اصلی و ترتیبی یکسان هستند و فرقی نمی کنند . اگر اعداد عقود « عقود » در اعداد نکته : 

 تادم هفتادمین (  بیایند ، اصلی هستند .  مثال : ) عشرین = اصلی = بیست / العشرین = ترتیبی = بیستم بیستمین (  ) سبعون = هفتاد / السبعون : هف

میبریم و دهگان ) عقود ( تغییر نمی کند . مثال : بیست و سوم : الثالث « فاعل » وقتی بخواهیم عدد ترتیبی بنویسیم ، فقط یکان را بر وزن  نکته :

 و العشرون ( 

 عشرَ  ةَ ) نوزده : تسع هفتاد و هشتم : الثامن و السبعون ( –) هفتاد و هشت : ثماني و سبعون اعداد روبرو را بنویسید :

 نوزدهم : التاسع عشر (  –

 .   : مئة و سبعة و ثلاثون ( 137مئة + عدد ( . مثال : )               + عدد 100) طریقه نوشتن اعداد بالای صد : 

مِئَتَینٰوٰثَلاثینٰألفٰ(3ٰ 57یازدهم ص  4درس  2000 ألفانِٰ:(2ٰ 57یازدهم ص  4درس  200 مِئَتانِٰ:(1ٰ: کتاب درسی  100بالای  های عدد

  صدها (ٰمِئاتٰ:6 سال 3500 ثَلاثَةِٰآلافٍٰوٰخَمسِمَئَةٰسَنَةٍٰ:(5ٰهزار  220 مِئَتَینٰوٰعِشرینَٰألفاًٰ:(4ٰهزار تومان  230 تومانٰ:

  هزاران (ٰآلافٰ:7

    : یساوي ( تقسیم علی ( ) =÷ : ضربٌ في ، في ( ) × : : ناقص ( )  -) +  : زائد ( ) عمل اصلی :  4

 % : أربعون بالمئة ، أربعون في المئة 40) عدد + بالمئة / عدد + في المئة ( . مثال : طریقه بیان درصد : 

« الساعة السابعة » . مثال :   ) الساعة الفاعِلة (برای نوشتن ساعتتتتتتتتت از اعداد تتتتتتتترتیبی استفاده می کنیم . نوشتن ساعت : 

 غلط است . « الساعة السابع » است . غلط « ساعة السبعة ال»  .صحیح است 

 برای بیان ساعت از عدد ترتیبی استفاده می کنیم ولی برای بیان دقیقه از عدد اصلی استفاده می کنیم .  دقت :

 2دهم درس  21ص  7:20ساعت  السابعة و عشرون دقیقة :مثال : 

:  تُرکیا بَعدَ إسطَنبول يأکبَرِ مَدینَةٍ ف يإنَّ أنقَرَة ثان و از عدد ترتیبی استفاده شده : به این جمله دقت کن ! در کتاب درسی اومده دقت :

 82یازدهم ص  5درس .  آنکارا پس از استانبول ، دومین شهر بزرگ در ترکیه است

 41یازدهم ص  3درس  یک سومثُلث : :  عددهای کسری کتاب درسی
 

بت شنبه : روزهای هفته :  الجُمعة جمعه :/  الخَمیس پنجشنبه :/  الأربعاء چهارشنبه :/  الثُلاثاء سه شنبه :/  الإثنَین دوشنبه :/  الأحَد نبه :یکش / السَّ

   زمستان:  شِتاءالفصلٰالرّابعٰ:ٰ / خَریفپاییز : الفصلٰالثّالثٰ:ٰ/  صَیفتابستان : :ٰٰيالفصلٰالثّان/ رَبیع بهار :الفصلٰالأوّلٰ:ٰترتیب فصلها :
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 : ثلاثی مجرد و مزید* 

( ثلاثی مزید 2( ثلاثی مجرد  1در کتاب درسی ، افعال به دو دسته تقسیم می شوند :   

باب نباشد ثلاثی  8باب باشد ، ثلاثی مزید است و اگر جزو  8باب داریم ؛ هر فعلی جزو  8خیلی ساده !! در عربی چجوری تشخیصش بدیم ؟ 

 یین رو حفظ کن بابا جاااااااااان !!بدووووووو جدول پامجرد می باشد . 

 

 باب های ثلاثی مزید

 مثال مصدر ) باب ( امر مضارع ماضی

 ،  إکرام° أکرَمَ  ،  یُکرمُِ  ،  أکرمِ إفعال °أفعِل یُفعِلُ  أفعَلَ 

لَ  لُ  فَعَّ ل یُفَعِّ ب تَفعیل °فَعِّ بُ  ،  کَذِّ بَ  ،  یُکَذِّ  ،  تَکذیب°  کَذَّ

 مُجاهَدَة° جاهَدَ یُجاهِدُ  جاهِد مُفاعَلَة °عِلفا یُفاعِلُ  فاعَلَ 

 ،  إفتِضاح° إفتَضَحَ  ،  یَفتَضِحُ  ،  إفتَضِح إفتعال °إفتَعِل یَفتَعِلُ  إفتَعَلَ 

 ،  إنقلاب° إنقَلَبَ  ،  یَنقَلِبُ  ،  إنقَلِب إنفعال °إنفَعِل یَنفَعِلُ  إنفَعَلَ 

 ، إستِغفار° تَغفَرَ  ،  یَستَغفِرُ ،  إستَغفِرإس إستفعال °إستَفعِل یَستَفعِلُ  إستَفعَلَ 

 ، تَضارُب° تَضارَبَ ، یَتَضارَبُ ، تَضارَب تَفاعُل °تَفاعَل یَتَفاعَلُ  تَفاعَلَ 

لَ  لُ  تَفَعَّ ل یَتَفَعَّ ل °تَفَعَّ  ،  تَدَبُّر°  تَدَبَّرَ  ،  یَتَدَبَّرُ  ،  تَدَبَّر تَفَعُّ
 

 به حرف سوم دقت کن !!               قاطی میشن   « انفعال افتعال » 

» نباشد ، باب « تـ » است ولی اگر حرف سوم « افتعال » باشد ، باب « تـ » دارد ، اگر حرف سوم « اِنـ...  ینَـ... تَنـ... » کلماتی که ابتدای آنها ،  

 است .« انفعال 

ٰانتقمٰ-انتخبٰٰ–انتصرٰٰ–إنتقدٰٰ–إنتفعٰٰ–إنتشرٰٰ–إنتبهٰٰ–عالٰ:ٰإنتظرٰإفتٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰتــٰٰ                           

ٰإنـٰینـٰتنـ

 إنفشلٰٰٰ–إنکسرٰٰ–إنبعثٰٰٰ–إنقطعٰٰ–إنقلبٰٰ–إنفعالٰ:ٰإنبسطٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰتــٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ                       

 می باشد .« إفعال » باب « إنتاج » حرف اصلی است .  3« ن ت ج»ن فعل ، باب افتعال نمی باشد . در ای« إنتاج»کلمه ی  حواست باشههه :
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 حرفی است !! 5حرفی و باب افتعال  6قاطی میشن                   باب استفعال « استفعال افتعال » 

 حرف اصلی است . 3جزو « س » هستند ؛ در این کلمات ، باب افتعال  «ٰاِکتَسَبَٰ،ٰٰاِرتَسَمَٰ،ٰٰاِستَرَقَٰ،ٰ،ٰٰ،ٰاِستَلَمَٰٰاِبتَسَمَٰٰاِستَمَعَٰ،ٰ» کلمات

 حرف اصلی نیست و زائد می باشد . 3جزو « س » بابِ استفعال هستند ؛ در این کلمات  «ٰاِستَغفَرَٰ،ٰ....،ٰٰاِستَخدَمَٰ،ٰٰاِستَرجَعَٰ»ٰ کلمات

 

 در فعل های ثلاثی مزید : شباهت ماضی و امر 

  جواب :ماضی را چگونه از امر تشخیص دهیم ؟ هستند ، خب حالا به نظر شما ،  امرهاخیلی شبیه  ماضی هاثلاثی مزید ،  یدر باب ها

  : امراستنتِجواٰ: ماضی ، استنتَجواٰ: امر /  إنتظِر: ماضی ، نتظَرٰإمثال : تا باب ماضیا ــَــ دارن ، امرا ــِـ دارن .  6توی 

إستَغفِروا » ماضی است . فعلِ «  77یازدهم ص  5درس  إنتَبَهوا : »امر است . فعلِ «  71یازدهم ص  5درس  بیازمایید آنها را:  فاختَبِروهم» فعلِ مثال : 

 امر است .«  97یازدهم ص  7درس آمرزش بخواهید : 

ل و تفاعُل)ت «استفراغی و حالت تهوعی !!! » در دو باب تا باب ماضیا ــَــ دارن ، امرا ــَـ دارن .  2توی  و ماضی ـــَـ دارد ن الفعل  عی،  (فعُّ

   هم می تواند ماضی باشد و هم می تواند امر باشد . «تَکَرَّماٰ»ٰکه کاملا شبیه هم می شوند . مثلاً فعلِ  ـــَـ داردهم  امر عین الفعل همچنین

 

 بلد باش :  رو نکته 5

 یَسکنُُ ، یَعبُدُ ، یَصرُخُ  یَشعُرُ ،. مثال :  می باشدثلاثی مزید نیست و ثلاثی مجرد  « فعُلُ یَ » . 1

  (مصدر تناوُل :  /فعل ماضی ( ) تناوَل : مصدر تعلُّم :  /فعل ماضی ( ) تعلَّم : مصدر تکلُّم :  /فعل ماضی ) تکلَّم :  .2

 های کتاب درسی : مثال

ٰلُغَةٍٰفُتحَةٌٰإلیٰعالَمٍٰجَدیدٍٰٰتَعَلُّمُٰ(1ٰ  75یازدهم ص  5درس جهانی نوین است .  هر زبانی ، دریچه ای به سوی یادگیری: ٰکُِّّ

مِٰعَلیٰٰي(ٰوَجَدتُٰبَرنامَجاًٰیُساعِدُن2  58یازدهم ص  4درس عربی کمک می کرد .   یادگیریبرنامه ای یافتم که مرا در  :ٰالعَرَبیَّةِٰٰتَعَلُّ

3ٰ)ٰ واژگان بین زبان ها در جهان ،  مبادله کردنما باید بدانیم که  :ٰٰيٰ العالَمِٰأمرٌٰطَبیعٰيالمُفرَداتِٰبَینَٰاللُّغاتِٰفٰتَبادُلَٰعَلَیناٰأنٰنَعلَمَٰأنَّ

 91یازدهم ص  7درس  یک امر طبیعی است .

 :نُکرِمُ ) (یُصبِحُ  :صبِحُ )اُ  را پیدا می کنیم . مثال : آن وزنِ، کنیم و بعد  تبدیل می «یـُ » آن را به  یِابتدا شروع شود ، «اُ تـُ نـُ » با ر فعل . اگ3

 (یُشاهِدون :تُشاهِدون ) (کرِمُ یُ 
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در  «إفعال»دارند . همچنین باب  «تـ » خود  ماضیدر ابتدای  «ل ل ، تفاعُتفعُّ» باب تا باب باشه .  3. در تشخیص ماضی و مضارع حواست به 4

لَٰ،ٰ ) ماضی این سه باب :ست . نی« أتین » مالِ خودِ باب است و حروف مضارعه « تـ أ » دارد . دقت کن که این  «أ » ابتدای ماضی خود  تَفَعَّ

بَٰٰ–أخلَصَٰٰأکرَمَٰ»ٰ. بنابراین فعلهایی مثل  ( تَفاعَلَٰ،ٰأفعَلَٰ عَٰتَعَجَّ  ماضی هستند . «ٰتَکاثَرَٰٰتَناسَبَٰٰ–ٰتَوَقَّ

 گفتن -مثال : خوردن  .ترجمه مصدر = دن تن . 5

 

 :  ترجمه فعل هایِ بابِ افعال* 

ٰ، نازل می شود  یَنزِلُٰ:نازل شد ،  نَزَلَٰ:ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰمجرد :ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ  دهم 59و42و38و11ص  نازل شو :ٰاِنزِل 

ٰ، نازل می کند  یُنزِلُٰ:نازل کرد ،  أنزَلَٰ:ٰٰٰٰباب افعال :ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ  یازدهم 93و14ص  نازل کن :ٰاَنزِل 

 یازدهم 41ص  خارج شو :ٰاخُرُج ٰ،  خارج می شود یَخرُجُٰ: ،خارج شد  خَرَجَٰ:ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰمجرد :ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

 یازدهم 72و33ص خارج کن  :ٰاَخرِج ٰ،  خارج می کند یُخرِجُٰ: خارج کرد ، أخرَجَٰ:ٰٰٰباب افعال :ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

 یازدهم 92و90ص  شد داخل دَخَلَٰ:ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰمجرد :ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ

ٰ داخل می کند ، یُدخِلُٰ: داخل کرد ، أدخَلَٰ:ٰٰٰٰافعال :باب ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ  دهم 101ص  کن داخل :ٰأدخِل 

  نکته ی ............. ! : تعداد زیادی از فعل های باب افعال .................................................. .
 

 

 « : کل » ترجمه * 

 همه ی مردم : لناساکّٰمثال :   . کل + ممممعرفه = هـممممه. 1

ٰلِسانٍٰ:1مثال :  کل + نکـــررررررره = هـــررررررر .. 2 هر روزی داده  (ٰکّّٰمَرزوقٍٰ:2 76یازدهم ص  5درس هر زبانی  (ٰکُِّّ

ٰشیءٍٰ:3 97یازدهم ص  7درس  شده ای  98یازدهم ص  7درس  هر چیزی (ٰکُّّ

 یک از دانش آموزان هر منٰالطلابٰ:ٰکُّٰ ٰمثال : کل + مِن = هر یک از .. 3
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 محل اعرابی :* 

 انجام می شود . پس نقش ها رو طبق حرکت گذاری آخر کلمات تشخیص بده .  خوشبختانه در امتحان نهایی حرکت گذاری خوشحال باش :

 ( جارومجرور8( مجرور به حرف جر 7( مضاف الیه 6( صفت 5( خبر 4( مبتدا 3( مفعول 2( فاعل 1محلّ اعرابی هایی که در کتاب درسی اومده : 

 . هستند . نقش نیستند ، ...................« مضاف » و « موصوف » دقت مهم : 

 آن ، توجه می کنیم . قبلبرای به دست آوردن نقش و محلّ اعرابی یک کلمه ، همیشه به  نکته :

 

 فاعل : ـُـــٌ انِ ونَ // مفعول : ــَــً ین                    مبتدا : ــُــٌ انِ ونَ // خبر : ــُــٌ انِ ونَ  اعراب نقش ها :

 صفت : از اعراب موصوف تبعیت می کند .             لیه : ـِـــٍ ین  // مجرور بحرف جر : ـِـــٍ ین  اِاِاِاِاِاِمضاف اِاِ           

 

  مبتدا + خبر                     با اسم شروع می شود .جمله اسمیه : 

 فعل + فاعل + ) مفعول (                      با فعل شروع می شود .جمله فعلیه : 

 

 ه : جمله اسمی

  خیرٌ في أوّل العمر  الفقرُ  معنای مبتدا را کامل میکند . مثال :خبر :                    فی الصفّ  التلمیذُ  اسم ابتدای جمله . مثال :مبتدا : 

 ممکن است بین مبتدا و خبر فاصله بیفتد . مثلاً : مبتدا + ) مضاف إلیه ، صفت ، جارومجرور ( + خبر نکته :

  صدور : مبتدا ، الأحرار : مضاف إلیه ، قبور : خبر ، الأسرار : مضاف إلیهالأحرارِٰقُبورُٰالأسرارِٰ:ٰٰصُدورُٰٰمثال : 

ضل البَنَفسجیُّ مثال :  ال دار بیاد  بی ال بیاد ، اول جمله هم بیاد ، مبتدا و خبر میاد . یه نکته ی باحال : ی للأعصاب أف  نٍ مُهدِّ  لَو 

 

 جمله فعلیه :

  الرسالةَ  کتب علي   چه کسی را ؟ چه چیزی را ؟ . مثال :مفعول :                               علي  ذهب  کسی ؟ چه چیزی ؟ . مثال :چه فاعل : 

ٰأشجارَٰالتُّفاحِٰ:ٰ*یَٰ مثال :  إلیه مضاف، التفاح :  مفعول، أشجار :  صفت، المجدّ :  فاعل، الفلّاح :  فعلیزرع : زرَعُٰالفَلّاحُٰالمُجِدُّ
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 صفت

لَ » * شروع جمله با مهم : دقت  ل »شروع جمله با جمله فعلیه //  :«  تَحَوَّ  جمله اسمیه  : « تَحَوُّ

ٰلُغَةٍٰفُتحَةٌٰإلیٰعالَمٍٰجَدیدٍٰٰجمله روبرو ، اسمیه است :مثالٰ:ٰ یازدهم  5درس  هر زبانی ، دریچه ای به سوی جهانی نوین است . یادگیری: تَعَلُّمُٰکُِّّ

 75ص 
 

 موصوف و صفت : 

 مدارس جمیلة ، المناطق المختلفة ، مقام أرفع اسم دوم ویژگی باشد . مثال : موصوف + صفت :                                   

 اسم + اسم 

  ، کتاب عليّ  معلم المدرسة ، خیر إخواني اسم دوم ویژگی نباشد . مثال :ضاف + مضاف إلیه : م                                  

 فرمول صفت :  2

   ، موصوف و صفت به یکدیگر می چسبند ( 1) در فرمول موصوف + صفت .  : 1فرمول 

 معابر مزدحمة –الهجمة القویة  مثال : اول باشد .که دومین اسم ویژگیِ اسمِ   «الـٰٰالـٰٰ،ٰتنوینٰتنوینٰٰ،ٰةٰٰةٰٰ،ٰبیٰالـٰبیٰالـٰ»ٰ*ٰ

 ، موصوف و صفت از یکدیگر فاصله گرفته و وسطشان مضاف الیه می آید(   2) در فرمول .  موصوف + مضاف الیه + صفت:   2فرمول 

 صفت می آید.مضاف الیه بین موصوف  ، در این صورتباشد هم مضاف الیه  ههم صفت داشت همزمان  بخواهد اسم اگر یک

 

 کنیم . ترجمه می 132به صورت  ، یادت باشه در این گونه ترکیب های سه اسمی که اسم سوم برای اسم اول صفت است

ٰ«ٰٰٰٰٰ+ٰالٰدارٰٰعَلَماسمٰبیٰالٰ+ٰ»ٰٰٰٰٰٰ«ٰٰاسمٰبیٰالٰ+ٰضمیرٰ+ٰالٰدارٰ«ٰٰٰٰٰٰٰٰ»ٰاسمٰبیٰالٰ+ٰالٰدارٰ+ٰالٰدارٰ»ٰسه تا فرمول داره :  132

مکان (ٰمَکانِهاٰالمُناسِبٰ:2ٰ 21یازدهم ص  2درس  همکلاسی اخلالگر تو (ٰزَمیلُکَٰالمُشاغِبٰ:1 های  اسم بی ال + ضمیر + ال دار  :* مثال 

ئَةٰ:3 29یازدهم ص  2درس  مناسب آنها یِّ  77ص  یازدهم 5درس  هدف والای آن:ٰٰ(ٰهَدَفَهُٰالأعلی 4ٰ 74یازدهم ص  5درس عاقبت بدش  (ٰعاقِبَتِهِٰالسَّ

لیمَة :  :های  اسم بی ال + ال دار + ال دار   مثال*   36یازدهم ص  3درس دانه های سالم بلوط جَوزاتِ البَلوطِ السَّ

  همکلاسی اخلالگر مهران :ٰمیلٰمهرانٰالمُشاغِب(ٰز1ٰ :های  اسم بی ال + عَلَم + ال دار   مثال* 

نیستند ) زیرا ضمیر وسط نیامده «  132» ین مثال های روبرو جزو بیاد . بنابرا وسطباید  ضمیر ضمیر باید کجا بیاد ؟ ، 132در فرمول  : 1بپا 

  مشاکّٰحیاتهم -دهم  80ص  هـعظمةٰجیش است ( :

 نیست !!!  132هست ولی  132به مثال های زیر دقت کنید . شبیه :  2بپا 

 2درس  یازدهم 20ص ... پروردگارت گرامی ترین است  کهان بخواِقرَأ و رَبُّکَ الأکرَمُ الّذی عَلَّمَ بالقَلَمِ : :  1مثال 

الیه مضاف موصوف  
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 76یازدهم ص  5درس  حقایق دین اسلام : يّ : حَقائِقِ الدّینِ الإسلام 2مثال 

وَلِ الإسلامِیَّة :  3مثال   76یازدهم ص  5درس  دانشگاه های کشورهای اسلامی: جامِعاتِ الدُّ

 مهم !!!! نکته 2

 مُفیدةٌ  کتُُبٌ  آید . مثال :می  )ٰةٰ( د مونثبه صورت مفر پس صفت جمع غیر انسانن . یک ز = جمع غیر انسان :1نکته

 «رجِل  –یَد  –اُذُن  –اعضای زوج بدن : عَین  –أرض  شمس حرب  نار بئر  دار عنق نفس ریح روح سماء » کلمات   :  2 نکته

 طمئنةالنفس المُ  – دهم  11ص النارٰالمُستعرةٰ: هستند و باید صفت آن ها هم به صورت مونث بیاید . مثال  معنوی مونث

 

 مضاف و مضاف إلیه : 

 مضاف و مضاف الیه هر دو اسم هستند یعنی هرگز یک فعل یا یک حرف نمیتواند مضاف یا مضاف الیه باشد . نکته :

 « :مضاف و مضاف الیه » فرمول  3

     باب مدرسة: ) اسم دوم ویژگی نباشد ( ( اسم + اسم 3   اخلاقهضمیر : ( اسم +  2   خلاق الرجلأ + اسم ال دار : بی ال اسم(  1   

، مضاف الیه  «عند مع بین قبل بعد أمام خلف تحت فوق  أحد إحدی  کُّ بعض جمیع » بعد از کلمات :  اسامی دائم الاضافه

      الأوقات، بعض  التلامیذکُ می آید . مثال : 

)مضاف تنوین پرونه ،  . حذف می شود آن« ن » ( اگر مثنی و جمع مذکر سالم باشد  3تنوین ندارد  ( 2( ال ندارد  1 خصوصیات مضاف :

 ، مضاف ن میپرونهههههههه !!!!!(مضاف ال می پرونه 

 « !!!مضاف ن میپرونه » توضیحِ 

 .شه حذف میآنها  از آخر « ن »اضافه شوند  یاگر به اسم ) ان ین ون ( های مثنی و جمع مذکر سالم اسم

  اسم عادی :« + ان ین ون »  حالت اول :

 36یازدهم ص  3درس  سال 2000 سَنَةٍٰ:ٰي ٰألفَٰ : 1مثال 

 36یازدهم ص  3درس  دو استان ایلام و لرستان إیلامٰوٰلرستانٰ:ٰي ٰمُحافَظَتَٰ : 2مثال 

عادَةِٰٰيأحَدُٰمُهاجِم : 3مثال   40هم ص یازد 3درس  یکی از مهاجمان تیم سعادت:  فَریقِٰالسَّ

  دو معلم مدرسه: معلّما المدرسة  معلّمانٰ+ٰالمدرسةٰ= : 5مثال 
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  مثال های حالت دوم رو ببین :  « :ه هما هم ها هما هنّ کـَ کما کم کـِ کما کنّ ی نا » ضمایر « + ان ین ون »   حالت دوم :

 97یازدهم ص  7درس یَداه :  : مثالهای کتاب درسی یازدهم

  دهم 41ص  من برادرِ دو وايٰ:أخَٰ=ٰٰيأخَوانِٰ+ٰٰ: 2مثال /          دهم 41ص  من خواهرِ دو اخُتايٰ:=ٰٰيٰ+ٰاخُتانِٰ : 1مثال 

 دهم 67ص دو چشم او عَینَیهاٰ:ٰ=ٰٰها+ٰٰعَینَینِٰ : 4مثال /          دهم 41ص پدر و مادرِ من  : ي=ٰوالداٰي:ٰوالدانِٰ+3ٰٰمثال 

 دو همکلاسیِ تو  :ٰ+ٰکٰ=ٰزمیلتاکٰزمیلتانِٰ : 6مثال      /     پدر و مادرِ او:ٰٰهدا+ٰهٰ=ٰوالٰانِٰوالد : 5مثال 

 دوستدارانِ او مُحبّوهٰ:=ٰٰه+ٰٰمُحبّونَٰ : 8مثال      /پدر و مادرِ او      والدیهٰ:=ٰٰه+ٰٰوالدینِٰ : 7مثال 

 ده .نونشون حذف ش«   ، یها اي ، اه ، وه ، اک ، یه»  صداهایِ دردناکِ پرتکرار !!! :

 داشته اند .« ان ین ون » پس این ها در اصل همان « . ن مضاف افتاده » هر وقت دردناک ها را شنیدی سریعاً بگو : 

 

ٰٰٰبـِٰٰٰلـِٰٰٰعَٰمِنٰٰٰفيٰٰٰإلیٰٰٰعَٰحروف جر :   نٰٰٰکـَٰلی 

 مجرور به حرف جر المدرسة : –مجرور = جارو إلی المدرسة رو قاطی نکنی . مثال :« مجرور به حرف جر » و « جار و مجرور » بپااااا 
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  : معلوم و مجهول* 

 شیشه را شکست .  علی مثال :فعلی است که فاعل آن ، معلوم و مشخص باشد . تعریف فعل معلوم : 

 شکسته شد .  شیشهنباشد .  فعل مجهول به جای فاعل ، نائب فاعل دارد . مثال : فعلی است که فاعل آن ، مشخص تعریف فعل مجهول : 

 . شود می نوشته یُکتَبُ =:  ـُــــَـ مضارع   شد نوشته کتُِبَ =:  ـُــــِـ ماضی : مجهول فرمولِ فعلِ

 .  ( شود می:  مضارع/  دش:  ماضی. )  کنیم می ترجمه«  شدن»  مشتقات با اغلبرا  مجهول (فعل1 ترجمه ی فعل مجهول :

1ٰمثال ماضی مجهول :   76یازدهم ص  6درس  متولد شد :ٰ(ٰوُلِدَت 

ٰ:(1ٰمثال مضارع مجهول :  شناخته  یُعرَفُٰ:(3ٰ 96یازدهم ص  7درس  گرفته می شود یُتَّخَذُٰ:(2ٰ  76یازدهم ص  6درس  به شمار آورده می شود تُعَدُّ

 97یازدهم ص  7درس  نوشته می شود :ٰیُکتَبُٰ(4ٰ 97یازدهم ص  7درس  می شود

شروع نشود ، مجهول نیست . مثلاً فعلهای  «ـــُـ » شروع می شود . پس اگر فعلی با  «ـــُـ » فعل مجهول چه در ماضی و چه در مضارع با نکته  : 

 قطعا معلوم هستند زیرا با ـــُ شروع نشده اند . «خلص ، إستغفر أیَفرحن ، » مثل 

 

 44یازدهم ص  3درس  اشاره شد (ٰاشُیرَٰ:1:  «ماضی »  عجیبفعل مجهول 

 85یازدهم ص  6درس  نامیده می شود :ٰتُسَمّی ٰ(2ٰ 91و65و36و35 یازدهم ص وجود دارد ، یافت می شود:ٰٰیوجَدُٰ(1ٰ « :مضارع » فعل مجهول عجیب 

 96یازدهم ص  7درس  گذاشته می شود :ٰتوضَعُٰ(3ٰ

 

  بپا بسیار مهم :

 غلِقُ أکرَمَ   اُکرِمُ   ،   أرسلََ   اُرسِلُ   ،   أنزَلَ   اُنزِلُ   ،   أحسَنَ   اُحسِنُ   ،   أخرَجَ   اُخرِجُ   ،   أغلَقَ   اُ 

 ماضی« أکرَمَ  أرسَلَ  أنزَلَ » دارند . پس فعلهای  «ـــُٰ»ٰدارند و فعلهای مضارع در آخر خود  «ـــَٰ»ٰ ، فعلهای ماضی در آخر خود در مثال های بالا

 کنی.مضارع است . پس هنگام مجهول کردن بسیار مهم است که ماضی و مضارع بودن این فعلها را قاطی ن «اکُرِمُ  ارُسِلُ  انُزِلُ » است و فعلهای 

ولی  «اکُرِمَ  ارُسِلَ  انُزِلَ »  مجهول می شوند و تبدیل میشوند به «ــِٰــــُ»ٰچون ماضی هستند ، به صورت  «أکرَمَ  أرسَلَ  أنزَلَ » مثلا فعلهای 

 . «اکُرَمُ  ارُسَلُ  انُزَلُ »ه مجهول می شوند و تبدیل می شوند ب «ــَٰــــُ»ٰچون مضارع هستند ، به صورت  «اکُرِمُ  ارُسِلُ  انُزِلُ » فعل های 

  6دهم درس  88ص  نازل شد .:ٰٰاُنزِلَٰ: مثال کتاب درسی 
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 ن وقایه :* 

 فعل + نـ + ین وقایه : 

 نـنـي// یضربون + نـ + ي = یضربو  نـيضَرَبَ + نـ + ي = ضَرَبَـ  مثال :.   «نـيٰ،ٰنـنـيٰ»ٰفرمول ن وقایه : 

نيٰإجعَٰ مثال :  از من . مرا ، به من ،« : نی ننی » ترجمه    مرامی بینند  :ٰدوننيشاهِٰیُٰ//  مراقرار بده  :ل 

 58یازدهم ص  4درس  کمک می کند مرا:  يیُساعِدُن / 58و40یازدهم ص  مرا در شگفت می آورد ، خوشم می آید:  يیُعجِبُن : مثال های کتاب درسی

:  يأمَرَن / 70یازدهم ص  5درس  نمیدهی به من:  ي تُعطینلا / 70یازدهم ص  5درس  بده به من:  يأعطِن / 64یازدهم ص  5درس  یاد بده به من : ينعَلِّم   /

  86یازدهم ص  6درس  دستور داد مرا

 دهم  97ص يٰعَنّٰ / 97یازدهم ص  7درس ٰيلَیتَن ن وقایه علاوه بر فعل ، می تواند به حرف هم بچسبد . مثال : نکته خارماکوفی :

أحسني ، لا تضمني ، لا تحزني ،  7دهم درس  98ص  عَینيحرف اصلی فعل است :  3جزو « ن » این کلمات ن وقایه ندارند زیرا چه نکته ایییی : 

 ي، جُبن ي، یمین ، تمنّی ، إخواني ، لا تسکني ، یبني
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 :فاعل ، اسم مفعول ، اسم مبالغه اسم * 

 اسم فاعل : 

 عالم  شاهد  سالم  صالحة    : فاعِل             مجرد                                   
 اسم فاعل 

ث ، مُکبِّر ، مُتعلِّم ، مُتجاوِز       مزید : مُـــِ                                           ، مُجاهِد مُعلِّم ، مُحدِّ

 15یازدهم ص  1درس  نیکوکاران مُحسِنینٰ:(3ٰ 15یازدهم ص  1درس  نمهربانا راحِمینٰ:(2ٰ  15یازدهم ص  1درس  پوشاننده ساتِرٰ:(1ٰمثال کتاب درسی : 

 97یازدهم ص  7درس  تبهکاران (ٰمُجرمِونَٰ:4

 اسم فاعل طُلّابٰ)ٰطالبٰ(ٰ: مثال :.   «اول باید مفرد کنی » اگر اسم جمع بدهند ، نکته : 

 می باشد. «فاعل » اسم فاعل هستند زیرا مفرد آنها بر وزن  «خُدّام لّاب کفُّارجُهّال طُ سُکاّن زُوّار عُمّال »:جمعِ اسمِ فاعل است . مثال  «فُعّال»

 بر وزن فُعّال هستند ولی جمعِ اسمِ فاعل نمیباشند و مفرد هستند.«  یازدهم 82ص  ، رُمّان یازدهم 82ص  ، تُفّاح دهم 100ص  خُفّاش» کلمات  بپا سگی :

 هستند . پس این کلمات هم اسم فاعل مجرد می باشند . « فاعل » بر وزن هم  «يٰ/ٰفاعٰفالّٰ»ٰکلمات بر وزن نکته : 

مثالٰ . «قاضي ، والي ، هادي ، راضي ، ساعي ، شاکي ، صافیة ، خالیة ، راضیة ،  34یازدهم ص  يباق،  65یازدهم ص  يتال» :  يمثالٰفاع

  «شاکّ ، ضالّ ،  70یازدهم ص حاجّ : »  فالّٰ:

رٰ»ٰاتی مانندِ کلم : 1بپا گول نخوری ـنٰٰ،ٰٰمُـنَـوِّ ـمٰٰ،ٰٰمُـبَـیِّ .  ) تشدید مهمه !! (هستند و اسم فاعل می باشند  «ـــِٰـمُٰ» به صورت  «مُـعَــلِّ

) حرف یکی اشند هستند و اسم فاعل می ب «مُـــِٰ» هم به صورت  «قِـدٰـسِـمٰٰ،ٰمُـعـتَــناسِـبٰٰ،ٰٰمُـبـتَــمُـجتَــهِـدٰٰ،ٰٰمُـتَـ»ٰهمچنین کلماتی مثل 

 .  مونده به آخر مهمه !!! (

 اسم تفضیل است .ٰآخَراسم فاعِل است /  آخِر رو بپااااااااا : «آخِر/آخَر»ٰ:  2بپا گول نخوری

 « آخرَ : دیگر / آخَرین : دیگران « » آخِر : پایان . آخِرین : آیندگان » به ترجمه دقت کن : 

 «جهان » اسم فاعل نیست و به معنی  عالَم« / دانشمند » اسم فاعِل است و به معنی  عالِم ااا :رو بپا «عالِم/عالَم»: 3بپا گول نخوری
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 اسم مفعول  : 

 مشهور مسرور مشهود مغلولة                 مجرد : مفعول                                

 اسم مفعول 

س ، مُنتظَر ، مُستخرَج                    ــَ      ـمزید : مُـ                               مُقدَّ

یازدهم  1درس  مسئول (ٰمَسؤولونَٰ:2 15یازدهم ص  1درس  ناقص عیوبٰ:(ٰم2َٰ 15یازدهم ص  1درس  فرستاده شدگان مُرسَلونٰ:(1ٰمثال کتاب درسی : 

 97یازدهم ص  7درس روزی داده شده  (ٰمَرزوقٰ:2 15ص 

 .   «اول باید مفرد کنی  »اگر اسم جمع بدهند ، نکته : 

 است . «محصول »  اسم مفعول می باشد زیرا مفرد آن « 36یازدهم ص  3درس مَحاصیل : »  جمع اسم مفعول است . مثال «مَفاعیل » 

 

 ساختن اسم فاعل و اسم مفعول از فعل : 

ا بسازیم ؛ ابتدا باید مشخص کنیم که آن فعل ، ثلاثی مزید است یا فعلی بدهند و از ما بخواهند که اسم فاعل یا اسم مفعولِ آن فعل ر ، اگر در سوالی

می آید ولی اگر فعل ثلاثی مزید باشد ، اسم فاعل و مفعولش بر وزن  «فاعِلٰمفعولٰ»ٰمجرد . اگر ثلاثی مجرد باشد ، اسم فاعل و مفعولش بر وزن 

 می آید .  «مُـــِٰٰمُـــَٰ»ٰ

ـرُ » اسم المفعول مِن            ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰوافِقمُٰ: ٰ« یُوافِقُ » اسم الفاعل مِن   ر:  «یُسَـخِّ  مُسَخَّ

ٰمَغفور:  « یَغفِرُ » مِن   المفعولاسم                                            کاتِبٰ:ٰ« کَتَبَ » اسم الفاعل مِن  

              ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰمُتَعارفِ:  « یَتَعارَفُ » مِن   الفاعلاسم         ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3 درسٰتَقَرِّبمُٰ:  « یَتَقَرَّبُ » اسم الفاعل مِن  

ٰ             ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45زدهم ص یا 3درس ٰمُنفَتِح:  « یَنفَتِحُ » مِن   الفاعلاسم      ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰشتَغِلمُٰ:  « یَشتَغِلُ » اسم الفاعل مِن  

لُ » مِن   الفاعلاسم    ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰمُستَرجِع:  « یَستَرجِعُ » اسم الفاعل مِن   ل:  « یُنَزِّ ٰ             ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰمُنَزِّ

              ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45یازدهم ص  3درس ٰمُنفَتِح:  « یَنفَتِحُ » مِن   الفاعلاسم             ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ 45ص یازدهم  3درس ٰکرمِمُٰ:  « یُکرِمُ » اسم الفاعل مِن  
 

 ترجمه اسم مفعول : ترجمه اسم فاعل :

 ...ـَـندهاسم فاعل : 

 صانع                        سازنده

 خالق                        آفریننده

 هِد                      بینندهشامُ 

رمُ   دهم 64ص پاک کننده                        طَهِّ

 .... شدهاسم مفعول : 

 مصنوع                      ساخته شده 

 مخلوق                       خلق شده 

 مُشاهَد                       دیده شده 

رمُ   پاک شده                         طَهَّ
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 ترجمه اسم مبالغه : 

وّابهّابٰ،ٰتَٰلّامٰ،ٰوَٰزّاقٰ،ٰسَتّارٰ،ٰظَٰصَبّارٰ،ٰٰغَفّارٰ،ٰکَذّابٰ،ٰرَٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰعّالٰٰٰٰٰٰٰٰٰفَٰ                              

 اسمٰمبالغةٰ

  فّافةٰلّامةٰ،ٰشَٰوّابةٰ،ٰعَٰفَهّامةٰ،ٰتَٰأمّارةٰ،ٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰٰ         فَعّالة                            

» دلالت کند ، کلمه « شغل و ابزار » ترجمه می شود ولی اگر بر « بسیار » دلالت کند با کلمه « صفت » اسم مبالغه اگر بر  ترجمه اسم مبالغه :

 ( ابزار . مثال : 3( شغل 2صفت ( زیادی 1دسته تقسیم می شود:  3اسم مبالغه از لحاظ معنایی به * را نمی آوریم . « بسیار 

 بسیار توبه پذیر ، بسیار توبه کننده تَوّابٰ: ، 63یازدهم ص  5درس  کافر بسیار کَفّارٰ: ، 15یازدهم ص  1درس  بسیار دانا:  ،ٰعَلّامَةٰعَلّام زیادی صفت :

یازدهم  5درس  دروغگو بسیار:  کَذّاب  ، 97و15یازدهم ص  بسیار آمرزنده :ٰغَفّار  ، صبرکننده بسیار:  صَبّار  ، فهمیده بسیار:  فَهّامَة،ٰ 4یازدهم ص  1درس 

یازدهم ص  3درس  نانوا:  خَبّازشغل :  پوشاننده بسیار:  سَتّار ، امرکننده بسیار:  أمّارَة ، آفریننده بسیار:  خَلّاق ، دهنده روزی بسیار:  رَزّاق ، 71ص 

ابزار :   خلبان:  طَیّار ، نقاش:  رَسّام ، کننده حمل:  حَمّالَة ، 37یازدهم ص  3درس  کشاورزفَلّاح : ٰ، 46یازدهم ص  3درس  آهنگر: ،ٰحَدّاد46ٰٰ

 :،ٰجَرّارةٰٰیخچال :ثَلّاجةٰٰ،  46یازدهم ص  3درس  خودروها سَیّاراتٰ:ٰ ، 66یازدهم ص  5درس  خودرو سَیّارةٰ:ٰ، عینک :ٰنَظّارةٰ، دربازکن :فَتّاحةٰ

 همراه تلفن :الٰجوّٰ،  تراکتور

راب»  کلمه یدقت :   71یازدهم ص  5درس  بالغه نیستاسم م « السَّ

 طُلّاب ، کفُّاراسم فاعل است :  عَلّام ، رَزّاق / فُعّالاسم مبالغه است :  فَعّال رو بپااااااااا : «فَعّال/فُعّال»ٰ بپا قاطی نکنی !!! :
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 کسره عارضی :* 

 ، کسره این به.  گذارند می کسره ، ساکن جای به ، بیاید«   الـ»  آن از پس و باشد ساکن فعل آخر اگر *ساکن + ال دار =  کسره عارضی :

 . لم یذهبِ التلمیذ:  مثال . ( عارضی کسره=  دار الـ+  ساکن) .  گویند می عارضی ی کسره

ثِٰالنّاس(ٰلا2 71یازدهم ص  5درس  ٰتَستَشِرِٰالکَذّابَٰ(ٰلا1 نهی :مثال کسره عارضی فعل *   71یازدهم ص  5درس  ٰتُحَدِّ

مِٰالنّاسَٰعَلیٰقَدرِٰعُقولِهِم(ٰک1َٰ: مخاطب مثال کسره عارضی فعل امر *            55یازدهم ص  4درس  (ٰإملََِٰالفَراغ2ِٰ 50یازدهم ص  4درس  لِّ

3ٰ بیبَٰ(4ٰ 56یازدهم ص  4درس  (ٰقُلِٰالحَقَّ   58یازدهم ص  4درس (ٰتَرجِمِٰالجُمَل6َٰ 95یازدهم ص  7درس  مِٰالأدوِیَةَٰ(ٰاِستَل5ِٰ 70یازدهم ص  5درس  راجِعِٰالطَّ

نِٰالمَطلوب7َٰ نِٰالأفعال8َٰ 58یازدهم ص  4درس  (ٰعَیِّ  69یازدهم ص  5درس  (ٰعَیِّ

ِـ جازمه مثال کسره عارضی *  ٰالمُؤمِنون1َٰ: لـ ِ  83یازدهم ص  5درس  (ٰعَلَیٰالِلهٰفَلیَتَوَکَّّ

غَةَٰالتُّرکیَّة1َٰ « : ت  » ماضی  مثال کسره عارضی*   83یازدهم ص  5درس  (ٰقالَتِٰالأعراب2ُٰ 76یازدهم ص  5درس (ٰتَعَلَّمَتِٰاللُّ

غَةَٰالعَرَبِیَّةَٰٰ(4 92و91یازدهم ص  7درس  (ٰإزدادَتِٰالمُفرَدات3 ةُٰدَخَلَتِٰاللُّ  7درس  دَخَلَتِٰالمُفرَداتُٰٰ(5 90یازدهم ص  7درس  المُفرَداتُٰالفارسِِیَّ

 92یازدهم ص 
 

 تَفاوت ترجمه ی یُخرِجُ با مُخرِج : * 

 « . آورنده بیرونمُخرِج : « »  بیرون می آوردیُخرِجُ : » مثال :  فعل باید به صورت فعلی ترجمه شود و اسم به صورت اسمی .

ٰوٰالنَّویٰ مثال کتاب درسی :  ٰالَلهٰفالِقُٰالحَبِّ بی گمان خدا شکافنده ی دانه و  ٰ:يِّٰالمَیِّتِٰمِنَٰالحَٰٰمُخرِجُٰتِٰوٰٰمِنَٰالمَیِّٰيَّٰالحَٰٰیُخرِجُٰٰإنَّ

 34یازدهم ص  3درس مرده از زنده است .  بیرون آورنده یو  بیرون می آوردهسته است . زنده را از مرده 

 

 « : ما مِن » * ترجمه 

 ما مِن : هیچ ... نیست . 

ٰماٰمِنٰمُسلِمٍٰیَزرَعُٰزَرعاًٰأوٰیَغ:  1مثال  ٰمِنهُٰطَیرٌٰأوٰإنسانٌٰأوٰبَهیمَةٌٰإلّاٰکانَت  هیچ مسلمانی نیست که  لَهُٰبِهِٰصَدَقَةٌٰ:ٰرسُِٰغَرساًٰفَیَأکُُّ

پرنده ای یا انسانی یا چارپایی بخورد ، مگر این که به وسیله ی آن برای او صدقه ای بوده است ) می زرعی ) کِشتی ( را بکارد یا نهالی بکارد و از آن 

 41یازدهم ص  3درس   .باشد ( 

هیچ مردی نیست که نهالی بکارد ، مگر این  ماٰمِنٰرَجُلٍٰغَرساًٰإلّاٰکَتَبَٰالُلهٰلَهُٰمِنَٰالأجرِٰقَدرَٰماٰیَخرُجُٰمِنٰثَمَرِٰذلِکَٰالغَرسِٰ::  2 مثال

 41یازدهم ص  3درس  که خداوند برای او به اندازه ی میوه ی آن نهال پاداش می نویسد .
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 قسم :  واو* 

 3درس مردم کاری را حلال تر و خوبتر از آن ) کشاورزی( انجام نداده اند .  به خدا سوگندما عَمِلَ النّاسُ عَمَلًا أحَلَّ و لا أطیَبَ مِنهُ :  وَ اللهِ 

 36یازدهم ص 
 

 فعل امر عجیب : * 

1:ٰ   70یازدهم ص  5درس  به من بدهٰ:ٰي(ٰأعطِن4 55و50یازدهم ص  4درس  فرابخوانٰ:ٰ(ٰاُدع3ُٰ 39یازدهم ص  3درس  بیا (ٰتَعالَٰ:2 22یازدهم ص  2درس  (ٰوَفِّ
 

 فعل ماضی عجیب : * 

 90یازدهم ص  7درس  نامید آن را +ٰهُٰ:ٰسَمّاهُٰ=ٰسَمّی ٰ
 

 فعل نهی عجیب : * 

 50یازدهم ص  4درس  پیروی نکن لاٰتَقفُٰ:

 

   : «عَلَیهِ : به ضرر او « » لَهُ : به سود او » * 

ٰف  4درس پرهیزکارترینِ مردم کسی است که در آنچه به سودِ او و به زیانش است ، حق را بگوید  ماٰلَهُٰوٰعَلَیهِٰ:ٰيأتقیٰالنّاسِٰمَنٰقالَٰالحَقَّ

 56یازدهم ص 

هرُٰیَومانِٰ؛ٰیَومٌٰلَکَٰوٰیَومٌٰعَلَیکَٰ:  86یازدهم ص  6درس وست . روزگار دو روز است ؛ روزی به سودِ توست و روزی به زیان ت الدَّ
 

 « : نزد » به معنای « إلی » * 

 63یازدهم ص  5درس  مردی نزد رسول خدا آمد .ٰجاءَٰرَجُلٌٰإلیٰرَسولِٰالِلهٰ:

 

 رفته است . = قد ذهبمثال : « . ام ای است ایم اید اند » ماضی نقلی =  . ـد ( + ماضیقــ)  =لی قـماضی نـ* 

 رفته است . =رفت  = ذهب = قد ذهبماضی ساده و نقلی برابرند و می توانند به جای هم معنا بشوند : . تونه بیاد میتونه نیادخیلی کوچیکه ، می«  قد» 

 ترجمه شده است . ) انجام نداده اند ( ، به صورت نقلی یازدهمعربی  36با اینکه ماضی ساده است ، در ص «  ماٰعَمِلَٰ» مثلاً 

ٰوٰلاٰأطیَبَٰمِنهُٰ:ٰماٰعَمِلَٰوَٰالِلهٰمثال :   36یازدهم ص  3درس . انجام نداده اندکشاورزی( کاری را حلال تر و خوبتر از آن )به خدا سوگند مردم  النّاسُٰعَمَلًاٰأحَلَّ
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 فَقَدٰحَرَّمَٰاللهٰ:(3ٰ 28یازدهم ص  2درس  نجات داده است قَدٰأنقَذَٰ:(2ٰ 28یازدهم ص  2درس  حرام کرده است قَدٰحَرَّمَٰ:(1ٰ:  درسی مثال های کتاب

ٰ(4ٰ 3یازدهم ص  1درس  حرام کرده است قَدٰ(6ٰ 90یازدهم ص  7درس ترجمه کرده است قَدٰنَقَلَٰ:ٰفَٰ(5ٰ 90یازدهم ص  7درس منتقل شده است  :ٰفَقَدٰنقُِلَت 

نَٰ: ٰ(8ٰ 90یازدهم ص  7درس تألیف کرده است فَقَدٰألَّفَٰ:ٰ(7ٰ 90یازدهم ص  7درس آشکار کرده است  بَیَّ یازدهم ص  7درس افزایش یافته است  :ٰفَقَدٰإزدادَت 

91 9ٰ لواٰ:10ٰ 91یازدهم ص  7درس  دگرگون شده است:ٰٰ(ٰفَقَدٰتَغَیَّرَت   91یازدهم ص  7درس عوض کرده اند (ٰفَقَدٰبَدَّ

 بببببرود . شاید بببببببببب –گاهی مییییییییییییی رود  :ٰبُٰذهَٰقدٰیَٰ:  1مثال  قد + مضارع = گاهی ، شاید  .

 فراموش می کند گاهی : قَد یَنسی  ( 3 2یازدهم ص  1درس  گاهی می باشدقد یَکونُ : ( 2 34یازدهم ص  3درس  گاهی می رسدد یَبلُغُ : ( قَ 1:  مثال

  36یازدهم ص  3درس 
 

 

 : در عربی« باید ، نباید » معادل * 

 (  اول جمله)  : « علی + اسم = باید ، واجب است» مثال های 

 85یازدهم ص  6درس تو باید تلاش کنی .  عَلَیکَٰبِالمُحاوَلَةِٰ:(1ٰ

 2یازدهم ص  1درس  پس بر ما واجب است که از خودپسندی دوری شویم فَعَلَیناٰأنٰنَبتَعِدَٰعَنِٰالعُجبٰ:(2ٰ

 16یازدهم ص  1درس  . بر او واجب است از آنان پوزش بخواهد عَلَیهِٰأنٰیَعتَذِرَٰإلَیهِمٰ:(3ٰ

هابِٰإلیٰالمَلعَبِٰ(4ٰ  40یازدهم ص  3درس  باید به ورزشگاه برویم قبل از این که از تماشاچیان پر بشود . :قَبلَٰأنٰیَمتَلِئَٰمِنَٰالمُتَفَرِّجینَٰٰعَلَیناٰبالذَّ

 91یازدهم ص  7درس  ما باید بدانیم عَلَیناٰأنٰنَعلَمَٰ:(5ٰ

 اول جمله ( )  « :ست یجب + علی + اسم = باید ، واجب ا» مثال های 

 50یازدهم ص  4درس  باید به آن چه که می گوید ، عمل کننده باشد . یَجِبُٰأنٰیَکونَٰعامِلًاٰبِماٰیَقولُٰ:(1ٰ

مَٰقَبلَٰالتَّکَلُّمٰ:(2ٰ  50یازدهم ص  4درس  باید قبل از صحبت کردن ، سلام کند . یَجِبُٰأنٰیُسَلِّ

 50یازدهم ص  4درس نرم باشد .  شباید سخن اًٰ:یَجِبُٰأنٰیَکونَٰکَلامُهُٰلَیِّن(3ٰ

انسان باید از گفتن سخنانی که در آن ها احتمال دروغ است ،  :ٰفیهاٰإحتِمالُٰالکِذبِٰٰيیَجِبُٰعَلَیٰالإنسانِٰالإجتِنابُٰعَنٰذِکرِٰأقوالِٰالّت(4ٰ

 51یازدهم ص  4درس  دوری کند .

مِٰ(5ٰ  50یازدهم ص  4درس سخن آدابی دارد که بر گویند لازم است که به آن ها عمل کند .  ٰأنٰیَعمَلَٰبِهاٰ:لِلکَلامِٰآدابٌٰیَجِبُٰعَلَیٰالمُتَکَلِّ

 اول جمله ( )  « :علی + اسم + أن لا = نباید » مثال های 

 50یازدهم ص  4رس داو نباید در آنچه به آن دانشی ندارد ، صحبت کند .  ماٰلَیسَٰلَهُٰبِهِٰعِلمٌٰ:ٰيعَلَیهِٰأنٰلاٰیَتَکَلَّمَٰف
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لَٰ هَمِٰٰيفٰعَلَیهِٰأنٰلاٰیَتَدَخَّ یازدهم  4درس  در موضوعی دخالت کند که خودش را در معرضِ تهمت ها قرار دهد. او نباید :ٰمَوضوعٍٰیُعَرِّضُٰنَفسَهُٰللتُّ

 50ص 

 52یازدهم ص  4درس  ما نباید با زبانمان دیگران را آزرده کنیم . ٰنَجرَحَٰالآخَرینَٰبِلِسانِناٰ:عَلَیناٰأنٰلا

 80یازدهم ص  5درس  . بر آنان لازم است که از آن نترسند عَلَیهِمٰأنٰلاٰیَخافواٰمِنهاٰ:

 

  لطفا اسم های جمع را به صورت جمع و اسم های مفرد رو به صورت مفرد ترجمه کنید .جمع و مفرد : * 

 

رو معنا کنید . هر گزینه ای که ضمیر رو معنا نکرد «  کما کم کـِ کما کنّ ی نا  ه هما هم ها هما هنّ کـَ» لطفا ضمایر  ضمیر رو ترجمه کن :* 

 3دست خویش =دست خویشتن  =دست خود  =دست او  =دستش  =دست /// یده  =د یَالغلطه . مثال : 

 

کسانی که  ذین :الّ کسی که / تي : ذي الّ الّ » در حالت عادی به صورت  «تي الذین ذي الّ الّ » سه کلمه  الـ + الذی التی الذین = که :* 

 ) الذی بعدِ الـ = که ( می باشند .« که » قرار بگیرد به معنای« اسم  الـ دار » ترجمه می شوند . ولی اگر این سه کلمه بعد از « 

 کتابی:  يالکِتابُ الّذ( 3 23 یازدهم ص 2درس  دانش آموزی که:  يالطالبُ الّذ( 2 3یازدهم ص  1درس  ه حجرات کهسور:  يسورة الحجرات الّت( 1

الکَلِماتُ الفارسِِیَّةُ ( 6 90یازدهم ص  7درس  کالاهایی که : يالبَضائِعِ الّت( 5 51یازدهم ص  4درس سخنانی که :  يالّت الأقوالُ ( 4 23یازدهم ص  2درس  که

یدَلِیَّةِ الَّت( 8 91یازدهم ص  7درس حرف های فارسی ای که  : يالحُروفُ الفارسِِیَّةُ الّت( 7 90یازدهم ص  7درس  که ای کلمات فارسی:  يالّت  : يالصَّ

 3درس  جزیره قشم که : يجَزیرَة قشم الّت( 10 88یازدهم ص  6درس خاورشناسانی که المُستَشرِقینَ الّذینَ : ( 9 95یازدهم ص  7درس  داروخانه ای که

 35یازدهم ص 
 

 زمانی که رفت : ذهبلمّا وقتی که . مثال :   ،هنگامی که نی که ، ـــــاــــــــمضی = زـاـــــــــــمـــ+ « اٰــــــــــمــّــلـ»  نکته گاوی :* 

 66یازدهم ص  5درس زمانی که نگاه کردند .  لَمّاٰنَظَرواٰ:(2ٰ 22یازدهم ص  2درس  زمانی که شنید . لَمّاٰسَمِعَٰ:(1ٰمثال : 
 

 إنّ = زیرا : * 

 است . « قطعاً » جمله به معنای در ابتدای « إنّ » 

 (  به ویژه بعد از فعل امر و نهیاست . ) « زیرا » در وسط جمله به معنای « إنّ » 

قواٰ(1ٰ  2یازدهم ص  1درس  خداوند بسیار توبه پذیر مهربان است . زیرا کنید پروااز خدا  الَلهٰتَوّابٌٰرحیمٌٰ:ٰإنّٰالَلهٰٰإتَّ

                                                           
 . ضمیر مشترک =  « خویشتن - خویش –خود »   3
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 50یازدهم ص  4درس  انسان در زیر زبانش پنهان است . زیراتا شناخته شوید ،  صحبت کنیدٰءَٰمَخبوءٌٰتَحتَٰلِسانِهِٰ:المَرٰإنَّٰتُعرَفواٰ،ٰفٰاتَکَلَّمو(2ٰ

 97یازدهم ص  7 درس او بسیار آمرزنده است . زیرا آمرزش بخواهیداز پروردگارتان ٰ:ٰکانَٰغَفّاراًٰٰهُٰـإنَّٰرَبَّکُمٰٰإستَغفِرواٰ(3

ٰشَیءٍٰعَلیماًٰ:ٰإنَّٰالَلهٰمِنٰفَضلِهِٰٰإسألواوٰ(4ٰ  97یازدهم ص  7درس  خدا به هر چیزی دانا است . زیرا؛  بخواهیدو از خدا بخشش او را ٰالَلهٰکانَٰبِکَُِّّ
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